




يش 
چهارمين هما 

نقش پژوهش در فرايند قانونگذاري 

)مجموعه سخنراني ها(

1394



همايش نقش پژوهش در فرايند قانونگذاري )چهارمين: 1394: تهران(
مجموعه  قانونگذاري:  فرايند  در  پژوهش  نقش  همايش  چهارمين 
سخنراني ها/ -- تهران: مجلس شوراي اسلامي، مركز پژوهش ها، 1394.

88 ص.،: عكس.- )مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي؛ 1394/137(
ISBN: 978-600-6350-50-9: 50000 ريال

فهرست نويسي براساس اطلاعات فيپا
1. قوه مقننه -- ايران -- گفتارها و سخنراني ها. 2. قانونگذاري -- ايران -- 
گفتارها و سخنراني ها. الف. مجلس شوراي اسلامي. مركز پژوهش ها. ب. عنوان.

JQ 1787/930 هـ
1394

عنوان:  چهارمين همايش نقش پژوهش در فرايند قانونگذاري )مجموعه سخنراني ها(
 ناشر: مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، اداره كل هماهنگي و برنامه ريزي        

        پژوهشي، اداره انتشارات و مجله
به كوشش: روابط عمومي مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي

نوبت چاپ: اول، 1394
تيراژ: 1000 نسخه

قيمت: 50000 ريال

اسلامي  پژوهش هاي مجلس شوراي  مركز  براي  نشر  و  كليه حقوق چاپ 
محفوظ است.



فهرست مطالب

7 ............................................................................................................... سخن ناشر
ســخنراني دكتر كاظــم جلالي، رئيس مركز پژوهش هاي مجلس شــوراي 
اسلامي...................................................................................................................... 9

ســخنراني حجت الاسلام والمسلمين جناب آقاي محمدحسن ابوترابي فرد، 
نايب رئيس اول مجلس شوراي اسلامي........................................................... 17

ســخنراني دكتر علي اكبر صالحي، معاون رئيس جمهور و رئيس ســازمان 
29 ................................................................................................. انرژي اتمي ايران

ســخنراني حجت الاسلام والمسلمين جناب آقاي دكتر سيدمصطفي محقق 
49 ........................... داماد، نايب رئيس انجمن فلسفه و استاد حوزه و دانشگاه
سخنراني دكتر نجات ا... ابراهيميان، سخنگوي شوراي نگهبان................ 59
سخنراني دكتر علي لاريجاني، رئيس مجلس شوراي اسلامي................... 73
رونمايي دكتر علي لاريجاني از كتاب اقتصاد ايران در سال 1394.......... 79
تصاويري از چهارمين همايش.......................................................................... 82





سخن ناشر
چهارمين همايش نقش پژوهــش در فرايند قانونگذاري در 
نيمه دوم ســال 1394 در حالي توســط مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اســلامي برگزار شد كه مجلس نهم آخرين 
سال از دوره فعاليت خود را پشت سر مي گذاشت و كشور نيز 
در مقطع تعيين كننده اي از تاريخ پرفراز و نشــيب خود قرار 
داشت زيرا توافق هسته اي ايران با پنج قدرت جهاني صاحب 
حق وتو در شــوراي امنيت به علاوه آلمان كه ســرانجام در 
قالب برنامه جامع اقدام مشــترك )برجام( به امضا رســيد، 
در آستانه نهايي شــدن بود كه مجلس شوراي اسلامي نيز 
چه در مرحلــه مذاكرات طولاني في مابيــن ايران و 1+5 و 
چه در مرحله نهايي مربوط به بررســي مفاد توافقنامه نقش 
تعيين كننده اي ايفا كرد و البته مركز پژوهش ها هم به عنوان 
بازوي مشــورتي قــوه مقننه با تدويــن و ارائه گزارش هاي 
كارشناســي، از هيچ تلاشي براي تبيين نقاط قوت و ضعف 

متن توافقنامه باز نايستاد.
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تركيب ســخنرانان محترم چهارمين همايش نقش پژوهش 
در فراينــد قانونگــذاري و همچنين مضمون ســخنان آنها 
بــه وضوح از اهميــت انكارناپذير توافق هســته اي ايران و 
كشورهاي عضو گروه 1+5 در تحولات آينده ايران، منطقه و 
جهان حكايت دارد، چنانكه علاوه بر دكتر علي اكبر صالحي 
معاون محترم رئيس جمهوري و رئيس سازمان انرژي اتمي 
كه به عنوان يكي از سخنرانان اين همايش حضور داشت و 
تقريباً تمامي متن سخنان وي پيرامون توافق هسته اي بود، 
بقيه ســخنرانان نيز كمابيش به اين موضوع اشاره داشتند 
و لذا مباحث مربوط به اين توافق در همايش ســال جاري 
پررنگ بود. ناگفته نماند كه همچون ســال هاي گذشــته، 
ميهمانان ارجمند مركز پژوهش ها نقطه نظرات ارزنده خود 
را در پيرامون محور مورد بحث همايش نيز به طور مبسوط 
بيان كردند كه در اين كتاب متن كامل سخنان آنها تقديم 

حضورتان مي شود.

كاظم جلالي
رئيس مركز پژوهش ها



سخنراني دكتر كاظم جلالي
 رئيس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
هفته پژوهش را خدمت همه ســروران عزيــز و بزرگوار و 
اســاتيد محترم و پژوهشــگران تبريك عــرض مي كنم و 
تشــكر مي كنم از حجت الاســلام و المسلمين جناب آقاي 
ابوترابي فرد نايب رئيس محترم مجلس شــوراي اســلامي 
كه بذل محبت فرمودند و براي تشــويق ما و پژوهشگران 
عزيز در ايــن جمع حضور پيدا كردند و همچنين تشــكر 
مي كنم از ســرور عزيز و بزرگوار جناب آقاي دكتر صالحي 
رياست محترم ســازمان انرژي اتمي ايران و معاون محترم 
رئيس جمهور كه از شــخصيت هاي تاريخ ساز ايران اسلامي 
هستند. از ايشان بســيار سپاسگزارم كه تشريف آوردند. از 
قضا امروز مقارن با بيست و چهارم آذر ماه و روزي است كه 
اعضاي شوراي حكام در مورد اقدامات انجام شده پيرامون 

برجام تصميم گيري خواهند كرد.
از معاونان محترم وزرا و رؤساي محترم سازمان ها، جناب 
آقاي دكتر خان محمدي عضو محترم شوراي پژوهشي مركز 
پژوهش هاي مجلس شــوراي اسلامي كه در جمع ما حضور 
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دارند تشكر مي كنم. بزرگان زيادي در اين جمع حضور دارند 
كه از همه شما ســروران عزيز تشكر مي كنم. اين چهارمين 
همايــش »نقش پژوهش در فرايند قانونگذاري« اســت كه 
اميدوارم ان شاءا... از اين همايش هم مثل سه همايش ديگر 

بتوانيم بهره خوبي ببريم. 
با گذشــت دو دهــه از آغاز به كار مركــز پژوهش هاي 
مجلس، امروز ايــن مركز به پاس تلاش هــا و حمايت هاي 
بنيانگذاران آن و تلاش پژوهشگران و كارشناسان موفق شده 
است تا به دور از نگاه ها و دسته بندي هاي سياسي و جناحي 
و تنها با رويكرد علمي و نگاه كارشناسي، گزارش هايي تهيه 
كند كه زمينه ساز تهيه و تدوين طرح هاي كارآمد و تصويب 

آنها در مجلس باشند.
نگاهــي به روند انجام فعاليت هــاي مركز پژوهش هاي 
مجلس در دو دهه، لزوم تعامل بيشــتر اين مركز با نهادهاي 
علمي، پژوهشــي و دانشگاهي به ويژه بدنه كارشناسي دولت 
و دســتگاه هاي اجرايي را آشــكار مي ســازد. طي فعاليت 
مركز در دوره مجلس نهم، تلاش شــده است تا در راستاي 
همكاري هــاي علمي و پژوهشــي، تفاهمنامه هاي همكاري 
مشتركي بين مركز و محيط هاي پژوهشي و دانشگاهي امضا 
شــود تا از اين طريق بدون جذب نيروهــاي جديد، زمينه 
اســتفاده از توان علمي بدنه پژوهشــي و كارشناسي كشور 

ايجاد شود. 
امروز مركــز پژوهش ها در غياب احزاب، به اتاق فكر و 
بازوي مشورتي مجلس تبديل شــده كه اين امر به اهميت 
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كاركرد اين مركز افزوده اســت و بايد با استفاده از برگزاري 
همايش هاي علمي، تشــكيل شــورا هاي راهبردي و ارتقاي 
توان كارشناسي تلاش شود تا اين روند به يك امر دائمي در 

حوزه پژوهش پارلماني تبديل شود.
امروز در دوران پساتوافق و پسابرجام زمينه هاي بسياري 
در زمينه پيشبرد اهداف كشور درحوزه هاي اقتصادي فراهم 
آمده كه حركت در اين مســير مســتلزم تعامل و همكاري 
بيش از پيش قواي ســه گانه به ويژه دولت و مجلس است تا 
در مدت كوتاهي كه تا پايان ســال باقي مانده اســت تحقق 
نيازهاي مردم به ويژه در امر معيشت امكان پذير شود. مجلس 
نهم در حالي آخرين ماه هاي فعاليت خود را سپري مي كند 
كه هدف همه نمايندگان و همچنين كارمندان و كارشناسان 
مركز پژوهش هاي مجلس تلاش در جهت انجام صحيح امور 

محوله آنها تا آخرين روز فعاليت كاري است.
پس از سياســت هاي ابلاغي رهبر معظــم انقلاب در 
حوزه هاي اقتصــاد مقاومتي، سياســت هاي كلي جمعيت، 
محيط زيســت و نيز فرمان ايشان مبني بر كاهش وابستگي 
به درآمدهــاي نفتي، مركز پژوهش ها همــه تلاش خود را 
به منظور حركت در مســير تحقق اين رويكردهاي اساســي 
به كار گرفته و اين نكات را در بررسي تمامي طرح ها و لوايح 

مدنظر قرار داده است.
امروز در تــداوم روند فعاليت هــاي مركز پژوهش ها و 
مجلس، دو موضوع اقتصاد مقاومتي و برنامه ششــم توسعه 
بيشتر از ساير مسائل خودنمايي مي كنند. همچنين ادغامي 
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از اين دو عنوان در قالب برنامه ششم توسعه در پرتو اقتصاد 
مقاومتي بسيار ضروري است. 

29 ســال برنامه ريــزي قبــل از انقلاب و 25 ســال 
برنامه ريزي پس از انقلاب اسلامي گرچه دستاورد هاي بزرگي 
در حوزه اقتصادي داشــته اســت اما متأسفانه موجب تحقق 
هدف توسعه يافتگي نشده و به ثمراتي كه هم وزن هزينه هاي 

مادي و انساني و سازماني آن بوده، منجر نشده است. 
تصوير كنوني توســعه كشــور بيانگر اين مطلب است 
كــه به عنوان يكي از 30 اقتصاد بزرگ دنيا براســاس توليد 
سرانه و با بالاترين منابع هيدروكربني جهان، داراي يكي از 
بهترين سرمايه هاي انساني است، اما از جهت نتايج اقتصادي 
با رشــدي ناپايدار و وابسته به نفت با رابطه اي نامستحكم و 
خصوصاً بين دولت و بخش خصوصي با برخورداري ناموزون 
ميان مناطق مختلف كشــور با بهره بري اندك و در مقابل با 

فساد بسيار مواجهيم.
غيرمقاوم بودن اقتصاد ايران به عنوان يكي از نمود هاي 
ناموفق برنامه هاي توســعه در ســال هاي اخير بيش از بقيه 
ابعاد مورد توجه قرار گرفته است. تأثير منفي آسيب پذيري 
اقتصاد بــر مواضع سياســت خارجي و انرژي هســته اي، 
مهم ترين علــت افزايش تأكيــد بر ضرورت مقاوم ســازي 
اقتصاد ايران بوده است و بي برنامگي و هزينه هاي رفاهي در 
سال هاي 1391 و 1392 موجب كاهش21 درصدي درآمد 
ســرانه مردم ايران، جهش نرخ ارز و نــرخ تورم و بروز نرخ 
رشد منفي در اقتصاد شــده است و البته در همين شرايط 
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بود كه دولت توانست بودجه خود را با يك سوم ارز نفتي در 
سال 1390 تراز كند. 

در مجمــوع تنگناهــاي خارجــي پــس از تحريم ها 
تلنگري بود به سياســتگذاران اقتصاد ايران كه روش مألوف 
برنامه ريزي با اين نتايج ناپايدار را به كناري دهند و مســير 
ديگري را برگزينند. ما اميدواريم كه برنامه پنج ساله توسعه 
ششم اقتصادي با رويكرد جديدي تنظيم شود اگر چه اكنون 
لايحه تنظيم شــده و در پيش روي ما قرار گرفته اســت و 
شايد هم خيلي نشود گفت كه اتفاقات ويژه اي مبتني بر آنچه 
كه در نظر بود در لايحه وجود داشــته باشــد ولي هنوز هم 
فرصت هست و مي شود لايحه را به شكل بهتري با نظريات 

كارشناسي تقويت كرد. 
به هرحال ما وضعيت اقتصادي ما امروز كاملًاً مشخص 
است و مقاوم سازي اقتصاد و رفتن به سمت اقتصاد مقاومتي 
را كه مورد تأكيد مقام معظم رهبري اســت، بايد به شــكل 

جدي لحاظ بكنيم. 
مركــز پژوهش هاي مجلس شــوراي اســلامي هم در 
پي تأكيدات رياســت محترم مجلس امسال براي اولين بار 
كتاب اقتصاد ســال را تهيه كرد كه امروز رونمايي مي شود و 
اين اولين مركزي اســت كه در ايران به عنوان يك كار اوليه 
وضعيت اقتصادي كشور را در سال 1394 مورد بررسي قرار 
داده، اميدواريــم اين وضعيت در ســال هاي آينده نيز ادامه 
پيدا كند كه اين كار مي تواند به عنوان ســرمايه بسيار خوبي 

براي كشور باشد. 
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ما فكر مي كنيم بــا توجه به وضعيت بازار نفت در دنيا 
و وضعيت محيط داخلي كشور، لازم است برنامه ششم را با 
دقت بسيار زيادي تنظيم كنيم. متأسفانه امسال هم بررسي 
و تصويب برنامه ششــم مثل برنامه قبلي در آخرين ســال 
عمر مجلس قرار گرفته است كه اين وضعيت مي تواند تأثير 
نامناسبي در تنظيم برنامه داشــته باشد. البته اميدوارم كه 
دولت و كارشناسان خصوصاً مركز پژوهش ها وقت بيشتري 

را در اين خصوص بگذارند.



سخنراني حجت الاسلام و المسلمين 
جناب آقاي  محمدحسن ابوترابي فرد 
نايب رئيس اول مجلس شوراي اسلامي





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
عرض ادب و احترام دارم حضور استادان گرانقدر و خواهران 
و بــرادران معزز و پژوهشــگران ســخت كوش و متعهد و با 

آرزوي توفيق براي يكايك بزرگواران. 
بنــده هم لازم مي دانــم از حضور يكايــك بزرگواران 
خصوصاً برادر گرانقــدر و بزرگوار جناب آقاي دكتر صالحي 
تشــكر و تقدير داشته باشــم، براي اين برادر عالم از خداي 
سبحان آرزوي توفيق مي كنم. از حضور جناب آقاي رحيمي 
دادستان محترم ديوان محاسبات هم تشكر دارم. همچنين 
از همــكار محترم جناب آقاي جلالي رياســت محترم مركز 
پژوهش ها كــه زمينه برگزاري اين همايش را در راســتاي 
ارتقاي نقش آفريني مركز پژوهش ها فراهم كردند و خدمات 
و زحمات ارزشــمندي كه با همكاران محترمشــان در اين 
مقطع از تاريخ حيات در مركز پژوهش ها كشيده اند تشكر و 

تقدير مي كنم.
واقعيت اين اســت كه واژه علم و عمل دو واژه فاخر و 
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برجســته در آموزه هاي ديني هستند. مي توان با اعتماد و با 
صراحت اظهار داشت كه رسالت تمامي انبياي الهي و به ويژه 
پيامبر اعظم اسلام )ص( در دو كلمه خلاصه مي شود: تلاش 

براي آراستگي انسان و جامعه انساني به علم و عمل.
بعضي از محققان در تعريف حقيقت ايمان بيان گويا و 
زيبايي دارند. آنهــا ايمان را تجلي عقل نظري و عقل عملي 
مي دانند. اگر انســان به اين دو كمال آراســته شد در عقل 
نظري اوج گرفت و مقام شايســتگي عالي ترين دريافت هاي 
علمي را كه از بالا ترين پشــتوانه عقلاني و برهاني برخوردار 
است به دست آورد كه در مقام عمل، عقل عملي راهگشاي 
او خواهد بود. يعني يافته هاي علمي با پشــتوانه هاي عقلاني 
مســير حركت آن را تعريف كرد و اين انسان، انسان مؤمن 
است. كلمه مباركه اي كه قرائت نمودم بدون ترديد بلند ترين 
سخن، كوتاه ترين كلام و گويا ترين عبارت درتبيين مقام علم 

و مسئوليت انسان در برابر دانش است. 
معَ وَالبَصَرَ وَالفُؤادَ كُلُّ  »وَلا تَقفُ ما لَيسَ لَكَ بِهِ عِلمٌ إِنَّ السَّ
أُولٰئِكَ كانَ عَنهُ مَســئولًا«.1 خط قرمز دين همين جمله اســت. 
يك گام بدون پشــتوانه علمي نبايد برداشــت. يك حركت 
بدون برهان و اســتدلال نه در حــوزه عقيده و نظر و نه در 
حوزه تصميم و عمل در جان انسان مؤمن مشاهده نمي شود. 
حضرت آيت ا... بهجت مي فرمودند: همه عرفان در اين چند 
كلمه اســت: به آنچه كه مي داني عمــل كن و آنجا كه علم 

راهنماي تو نيست توقف بنما. 
1. اسراء، 36: و از آنچه به آن علمي نداري پيروي مكن.
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لذا علم، برهان و اســتدلال ما تعيين كننده است. اگر در 
پيشــگاه وحي زانو مي زنيم و متعبد به اوامر پيامبر اعظم )ص( 
هســتيم اين تعبد ما ريشــه در عقلانيت و ريشه در برهان و 
اســتدلال دارد. علم ما را متعبــد در برابر حقيقت معارف دين 
نموده، لذا پايدار اســت. تعبد بدون پشــتوانه عقلاني و علمي 
همان انحرافي است كه امروز شما نتايج آن را مشاهده مي كنيد 
كه دوام ندارد و پايدار نيســت و قطعاً افــول مي كند. تعبد ما 

ريشه در عقلانيت ما دارد. ريشه در دانش و معرفت ما دارد. 
خداي ســبحان هنــگام ياد كــردن از كار بزرگ يكي 
از ياران حضرت ســليمان )ع(؛ مي فرمايد: »قَــالَ الَّــذِي عِنْدَهُ 
عِلْمٌ مِنَ الْكِتَابِ«1 او كســي بود كه علمي از كتاب داشــت و 
»قَــالَ الَّذِي عِنْدَهُ عِلْمٌ مِنَ الكِْتَابِ أَناَ آتِيكَ بِهِ قَبْلَ أَنْ يَرْتَدَّ إِليَْكَ 
طَرْفُكَ« من قبل از آنكه چشــم بــر هم بخورد، آن تخت را 
نــزد تو مي آورم، يعني كمتر از يك صــدم ثانيه و بعضي از 
محققان فرموده اند: حتي قبل از آنكه ســياهي چشم حركت 
كند نه اينكه پلك بر هــم بخورد. يعني منهاي زمان، يعني 

در كمترين زمان ممكن. 
مشــخص نيســت چند قرن ديگر راهي براي رسيدن 
بــه تفكر هموار مي شــود نه اينكه تحقق پيــدا كند با همه 
شتاب علمي كنوني. دانش و علم و پژوهش يعني خلق علم، 
پژوهش يعني توليــد دانش. بنده در اين خطبه متقين يك 
درنگي داشتم، ببينيد حضرت علي )ع( چقدر در اين خطبه 
بر واژه علم تأكيد مي كنند، اولاً مي فرمايد: »وقََفُوا أسْــماعَهُمْ 

1. نمل، 40.
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عَلَى العِْلْــمِ النَّافِعِ لهَُمْ«. متقين گوششــان فقط به يك نقطه 
متوجه است يا وقف شده است. يعني بر علم وقف شده است. 
مي فرمايد: »وَقَفُوا أسْماعَهُمْ عَلَى العِْلْمِ«. نقطه مهم اينجاست. 
حال كه بايد حركت ما علمي باشــد و به توليد دانش 
همت بگماريم بايد ببينيم كدام دانش اولويت اول ماســت؟ 
و كدام حوزه از مسائل امروز كشور بايد به اولويت كار مركز 
پژوهش هــا و مجلس و دولت تبديل شــود؟ علم نافع و علم 
انفع كدام اســت. شــايد چند قرن ديگر خوب بفهمند كه 
جمهوري اســلامي در انتخاب راه تبديل شدن به يك كشور 
هســته اي به علم نافع توجه كرد والا از قافله و كاروان علم و 
تكنيك و قدرت عقــب مي ماند و بايد گفت كه اين توجه با 
تدبير و هدايت ســكاندار انقلاب اسلامي رهبر معظم انقلاب 
شــكل گرفت و تداوم يافت و به نتيجه رسيد كه آقاي دكتر 
صالحي و امثال دوستان شــان ايــن حقيقت را بيش از همه 
مي توانند شهادت دهند. »عَلَى العِْلْمِ النافِعَ لهَُم« يعني بايد علم 

نافع توليد كرد و علم نافع را به كار گرفت.
يكي از مهم ترين مســائلي كه جايگاه مركز پژوهش ها 
را ارتقــا بخشــيد و به پژوهش و تحقيــق در اين نهاد معنا 
داد موضوع كار اين مركز اســت كه مسائل كشور را بررسي 
و مسئله شناســي مي كند. مســائل مهم مورد ابتلاي كشور، 
پاسخگويي به اين مســائل است و نقشه راه را براي مجلس 
هموار كرده است، دستور كارش مسائل امروز و فردا و آينده 
كشور است. يكي از علل مهم ارتقاي جايگاه مركز پژوهش ها 
داشتن اين نگاه به مسائل كليدي كشور و پاسخ به آنهاست. 
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»وَقَفُوا أسْــماعَهُمْ عَلَى العِْلْمِ...« در فرازي ديگر از همين 
ا اللَّيْلَ فَصَافُّونَ أَقْدَامَهُمْ تَاليِنَ لَِجْزَاءِ القُْرْآنِ  خطبه مي فرمايد: »أَمَّ
يرَُتِّلُونهََــا تَرْتِيلً« به هنگام شــب براى عبادت برپاخيزند، در 
حالى كه اجزاى قرآن را شــمرده و ســنجيده تلاوت كنند. 
قرآن يعني علم. كتاب مي خوانم. شب قرآن مطالعه مي كنم. 
آراسته به علمم. »يرَُتِّلُونهََا تَرْتِيلً«. جز به جز، با دقت و با تأمل 
قرآن مطالعه مي كنم. مؤمــن يعني اهل علم. اهل پژوهش. 
اهل تحقيق. اهل مطالعه. نتيجه تلاوت اين قرآن اين اســت 
نوُنَ بِهِ أَنْفُسَــهُمْ وَ يَسْتَثِيرُونَ بِهِ دَوَاءَ دَائهِِمْ« دردهاشان  كه »يحَُزِّ
را مي شناسند. هم درد هاي اجتماعي، هم درد هاي سياسي، 
هم درد هاي فرهنگي و هــم درد هاي فردي را و با اين دارو 

درد ها را معالجه مي كنند.
يكــي از علــل بيماري هاي ما اين اســت كــه قرآن 
نمي خوانيم و دســتور حيات بخش خود را مطالعه نمي كنيم 
و بــه كار نمي بنديم. اگر چنين مي كرديم اين هوا و هوس ها 
ســراغ ما نمي آمد، اين اختلافات به وجود نمي آمدند و نفس 
را كنترل مي كرديم. عدم كنترل و مهار نفس ما به عدم انس 

با قرآن برمي گردد. 
وقتي اين گونه شــد اميرالمومنين فرمود: مردم از آنها 
در امانند و شري از آنها نمي بينند. پس از شب در مورد روز 
ا النَّهَارَ فَحُلَمَاءُ عُلَمَــاءُ أَبْرَارٌ أَتْقِيَاءُ«. عالم راه  مي فرمايــد: »وَ أَمَّ
مي رود. عالم حليم نه جاهل. عالم آراســته به حلم مديريت 
مي كند نه جاهل آراسته به غضب. انسان عالم هوشمند حليم 
نقشه راه را تعريف مي كند نه انسان آراسته به جهل و خشم. 
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ا النَّهَارَ فَحُلَمَاءُ عُلَمَاءُ«. قبل از اينكه عالم باشند حليم اند.  »وَ أَمَّ
شــايد لازم باشد اشــاره كنم چرا هميشه در همين عبارات 
چند بار علم و حلم را حضرت امير با هم مي آورند. بنده يك 
مقدار درنگ كردم ريشــه اش كجاست؟ ريشه اش اينجاست 
كه شــما بدانيد و پشت پرده را بدانيد، اما صبر كنيد. خيلي 
سخت است. علم دارد اما سكوت مي كند. علم دارد اما خشم 
نمي كند. حضرت امير)ع( در جــاي ديگري مي فرمايد: »بلَِ 
اِنْدَمَجْتُ عَلَى مَكْنُونِ عِلْمٍ لوَْ بحُْتُ بِهِ لَاضْطَرَبْتُمْ اِضْطِرَابَ الَْرْشِيَه[ِ 
«. من گنجينه اي از علم دارم كه اگر اشــاره  وِيِّ الَبَْعِيدَه[ِ فِي الَطَّ
كنم اضطراب همه شما را فرامي گيرد. اما علي چه آرام است. 
چه حليم اســت. چگونه اين دانش و علم گره خورده كه گويا 
هيــچ از تاريخ نمي داند. گويــا نمي داند كه بعد از اين بيعت 
چه حوادثي رخ مي دهد. »فَحُلَمَاءُ عُلَمَاءُ أَبْرَارٌ أَتْقِيَاءُ«. باز اينجا 
بر علم تأكيد مي كند. اينها همه مهم اســت اما بنده بيش از 
همه بر واژه علم دقت داشتم. در توصيف متقين تأكيد شده 
كه ممزوج كرده اند. »الحِلمَ باِلعِلمِ والقَولَ باِلعَمَلِ«. متقين علم 
را با حلم و قول را بــا عمل پيوند زده اند. به آنچه مي گويند 
عمــل مي كنند. يعني ايمان دارند. يعني پيوند عقل نظري و 
عقل عملي. نه اينكــه در مقام نظريه يك نظريه پرداز درجه 

اول باشند ولي در مرحله عمل خير. 
اجــازه دهيــد مثالي از مســائل روز بزنــم. اكنون در 
عرصه هــاي اقتصادي نظريه پردازان اقتصــادي ما تقريباً در 
تحليل تهديد ها و فرصت ها و چالش هاي فراروي اقتصاد ملي 
تقريباً اجماع دارند. در ارائه نقشــه راه هــم تقريباً بيش از 
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90درصد هماهنگ هســتند. در تهديد ها، اجماع نقشــه راه 
هم بيش از 90 درصد، اما در حوزه عمل از اين دريافت هاي 
علمي خيلــي فاصله داريم. خوب حرف مي زنيم اما بد عمل 
مي كنيم. اقتصاد ما نبايد اين طور باشد. تصميمات بنده ناظر 
به شرايط امروز است نه ناظر به دريافت هاي علمي و مصالح 
ملي و آنچه فردا بايد رخ دهد. مســئله اين اســت كه امروز 
چگونه از مشــكلات عبور كنيم و اين امر تفاوت بين علم و 

نظر است. 
يافته هاي علمــي مي گويند ما در حــوزه نظام بانكي 
چگونه بايد عمل كنيم؟ در مورد نقدينگي چگونه بايد عمل 
كنيم؟ در مورد يارانه هاي نقدي به دســت آمده چگونه بايد 
قدم برداشــت؟ اما رفتار هاي ما با يافته هاي علمي ما فاصله 
دارد و گاهي يك شكاف عميق وجود دارد. يافته هاي علمي 
مي گويد كه بايد درآمد هاي حاصل از فروش ســرمايه اي به 
نام نفت، تبديل به يك سرمايه ماندگار مولد شود اما رفتار ما 
مي گويــد بايد مبدل به هزينه هاي جاري كنيم و اگر چيزي 
ماند خرج هزينه هاي عمراني شود. آن هم هزينه هاي عمراني 
باتوجه به نگاه منافع امروز نه مصالح علمي. اين دو نقشه راه 
است. معلوم است كه نتيجه اش نتيجه صحيحي نخواهد بود. 
حضرت امير )ع( قول را با عمل پيوند زده اند »وَ لَا يَدْخُلُ فِي 
«. باطل چيســت؟ باطل هرچيزي  البَْاطِلِ وَ لَا يَخْرُجُ مِنَ الحَْقِّ
است كه پشتوانه علمي ندارد. حق آن چيزي است كه دانش 
و علم بر آن مهر تأييد مي زند. اين كاري است كه بايد شكل 
گيرد. بايد تلاش كنيد يافته هاي علمي را مناســب با نيازها 
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ارائه دهيــد و بايد تلاش كنيد و نظر دهيد كه چگونه مركز 
پژوهش ها مي تواند يك ســازماني را سامان دهد كه از تمام 
ظرفيت هاي علمي كشور براي ارائه يافته هاي علمي راهگشا 
در راستاي حل مسائل ملي و پاسخ به نيازهاي حوزه تقنين 
استفاده كند. كار بســيار سختي است. اما مجلس قدم هايي 
در اين راســتا برداشته اســت و اميدوارم در آينده قدم هاي 
بلند تري هم بــردارد كه جامعه و اهل علم، برآيند نظر خود 
را در نهاد مركز پژوهش ها حاضر ببيند، گوش شنوايي براي 
اســتماع نظرات علمي آنها وجود داشته باشد و بعد هم اين 
نظرات علمي به يك دســتورالعمل بــراي همكاران عزيز و 
ارجمند ما مبدل شــود كه اين هم كار ديگري است تا نقشه 

راهي براي حوزه تقنين تعريف شود.
كار مهــم ديگر فراهم آوردن بســتري شايســته براي 
اســتفاده از اين توليدات و حركت براســاس اين نقشه راه 
كه اين هم خود يك فرمــول علمي مي خواهد يعني بايد با 
يــك روش علمي راه را براي حضــور دانش در حوزه تقنين 
و تصميم ســازي همــوار كرد و بنده از دوســتان ارجمند و 
همكاران گرانقدرم در مركز پژوهش ها انتظار دارم ان شــاءا... 
اين نگاه راهبردي و مســئله محور را بــه نيازهاي واقعي در 
مســير همســويي پژوهش هاي تقنيني با قوانين بالادستي 
كه يكي از مهم ترين نيازهاي امروز و فرداي ماســت، داشته 
باشــند. قوانين بالادســتي عموماً قوانيني هستند مبتني بر 
دانش. سياست هاي كلي ابلاغي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
را تا يك قرن آينده هر كجــا ارائه كنيد آنها را داراي اتقان 
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و اســتحكام علمي و منطقي و برهاني و متناســب با نياز ها 
مسئله محور و راهگشــا و الهام بخش مي بينيد اما اين اسناد 
بالادســتي آيا در حوزه تقنين حضور دارند؟ و اگر در حوزه 
تقنيــن حضور دارند در حوزه اجرا عملياتي مي شــوند؟ اين 
سؤال جدي است. اگر در اين حوزه پژوهش و تحقيق كنيد، 

نتيجه اش تعجب آور خواهد بود.
يكي ديگر از مسائل بسيار مهم اين است كه ما با تورم 
تقنين روبه رو هســتيم و مركز پژوهش ها بايد در زمينه اين 
پالايش كمك كند. امروز كشور بيش از آنكه از كاستي هاي 
تقنيــن رنج ببرد از تورم قوانين رنج مي برد كه به طور جدي 
چالشــي را فراروي دســتگاه اجرا ايجاد كرده است. اين كار 
مهم با تدبير شما بزرگواران و ارائه نقشه راه براي برون رفت 
از اين تنگنا ان شــاءا... فراهم خواهد شــد. اشاره داشتم به 
راهكار هاي تنوع ســازي در دريافت نظرات نخبگان علمي و 
صاحبنظران كه كار بســيار ارزشمندي است و اميدوارم كه 
ما بتوانيم در حوزه نظارت هم از پشتوانه هاي پژوهشي شما 
بهره بگيريم. ما در حوزه نظارت به دلايلي چالش هاي جدي 

داريم. 
اولاً اينكــه وقتــي همه امور در دســت دولت اســت 
امكان نظارت كارآمد وجود نخواهد داشــت. وقتي مي توان 
نظارت كرد كــه دولت به وظايف حاكميتــي بپردازد و هر 
كار غيرحاكميتي را بــه بخش غيردولتي واگذار كند. دولت 
به عنوان يك سياســتگذار و مدير، بايد راه را براي انجام امور 
به دســت مردم همــوار كند و صرفــاً آن كاري را كه مردم 
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نمي توانند در دســت گيرند در دست گيرد. آنگاه مي توانيم 
بر كار آنان نظارت شايســته داشته باشيم. هم بر كار خويش 
و هم بــر كار ديگران. امروز اين حجم بــزرگ دولت زمينه 
ناكارآمــدي و كاهش كارايي بخش نظــارت را فراهم آورده 
است؛ اما قطعاً شــما بزرگواران مي توانيد با نگاه هاي علمي 
خود راه را براي انجام شايسته نظارت هموار كنيد و اميدوارم 

در اين جهت از نظر شما بزرگواران بهره بگيريم.



سخنراني دكتر علي اكبر صالحي 
معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان انرژي اتمي ايران





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
سلام و درود به ارواح طيبه شهدا به خصوص بر روح پرفتوح 
امام عزيز راحلمــان، احياگر دين در عصر حاضر و با آرزوي 
ســلامتي و توفيق براي خلف صالــح او، مقام معظم رهبري 

سكاندار اين انقلاب مقدس در يك چنين برهه اي حساس.
 عزيزان؛ از اينكه توفيق يافتم چند ساعتي را در جمع 
فرهيختگاني همچون شــما بزرگواران سپري كنم خداوند را 
شاكرم. البته در جمع شما عزيزان سخن گفتن آسان نيست 
زيــرا آنچه را كــه بايد گفت مي دانيد. لذا مــن از باب فقط 
بيان يك ســري موضوعاتي كه مي دانيــد و از باب تذكر و 
اينكــه بتوانيم برخي ابعادش را از مناظر گوناگون بشــنويم 

متواضعانه در خدمت شما هستم.
 آنچه در امــر پژوهش و علم گفتني بود به شــيوايي 
توســط برادر بزرگوارم جناب حاج آقا ابوترابي فرد بيان شد، 
ايشــان سخني شيوا و مفاهيمي عميق در ارتباط با پژوهش 
و علم بيان كردند. بنابراين بنده از اين امر عبور مي كنم. اما 
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قبل از ورود بــه بحث مي خواهم از برادر بزرگم جناب آقاي 
جلالي تشكر كنم كه اين فرصت را به من دادند كه خدمت 

شما عزيزان باشم. 
بحث درباره تعريف و تبيين واژه پيشرفت است، آيا ما 
اساســاً يك فهم مشترك درباره كلمه پيشرفت داريم يا نه؟ 
ما كتاب هاي گوناگوني مي خوانيم، مباحث زيادي را در اين 
خصوص شنيده ايم، هركسي از منظر خود توسعه و پيشرفت 
را به گونه اي تعريف مي كند. بنده به اختصار برداشت شخصي 

خود را در اين زمينه بيان مي كنم. 
بــه مفهوم پيشــرفت مي تــوان به صورت شــكلي يا 
محتوايــي و يا جمع و تركيبــي از هر دو اينها نگاه كرد. اگر 
ما پيشــرفت را به صورت شــكلي نگاه كنيم مصاديقي براي 
آن داريم. مالزي كشــوري اســت كه پيشــرفت كرده است 
به صورت شــكلي اما آيا به صورت محتوايي هم پيشــرفت 
كرده است؟ بررسي اين موضوع بحث مطولي مي طلبد. بنده 
اعتقادم اين اســت كه خير. مالزي داراي يك چشمه فياض 
علم نيســت كه علم از درون جامعه آن بجوشــد يا فرهنگ 
از درون جامعه اش بجوشــد؛ بلكه فقط اقتباس كرده است. 
صنايعــي را آورده، ســرمايه گذاري هايي را انجام داده و به 
يك پيشــرفت شكلي دست يافته اســت. اين مطلب مربوط 
بــه مالزي بود. حال كشــور هاي اطــراف را در حوزه خليج 
فارس ببينيد. آنها ظاهر پيشــرفته اي دارند، از نظر شكلي، 
خيابان هاي منظم و ســاختمان هاي خوب و مرتب، اما آيا از 
نظر محتوايي هم پيشرفت كرده اند؟ من به اعتبار اينكه چند 
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سالي در اين كشورها زندگي كرده ام، در پاسخ مي گويم خير. 
آنها حتي تكاليف روزانه خودشــان را هــم به زحمت انجام 
مي دهند چراكه متكي به ديگران هستند. براي مثال عرض 
مي كنم، در خانواده ها اگر كســي آب خوردن هم بخواهد به 
فــرد ديگري مي گويد كه به او ليوان آبي دهد. وابســتگي تا 

اين حد است.
اما در اين ميان پيشــرفت هاي محتوايي هم در برخي 
كشــورها مثل هند داريم كه از لحاظ شكلي وضعيت بسيار 
بــدي دارد، اما از نظر محتوايي انصافاً كارهاي ريشــه داري 
كرده است، يا كشوري مانند چين كه تا هفت ـ هشت سال 
پيش، از نظر شــكل و ظواهر چيزي نداشــت. اما اكنون به 

خوبي و ريشه اي كار مي كند و پيش مي رود. 
لــذا من مي خواهم فعــلًا تعريفي از بحث پيشــرفت 
ارائه كنم حداقل به صورت پرســش و بعد بگويم كه ما در 
كجاي اين فرايند هســتيم. ايران كجاست؟ آيا ما پيشرفت 
شــكلي داشــته ايم يا محتوايي يا هر دو يا هيچ كدام؟ به 
نظر با پيشــينه اي كه ايران دارد اينهــا ديگر واقعيت هاي 
تاريخي اســت، نه غلو اســت و نه از بــاب اينكه بخواهيم 
حس وطن پرســتي را اينجا بيــان كنيم، چيزي مي گوييم. 
واقعيت هاي تاريخي است. ديگران مي گويند و ما بازگو كننده 

تعاريف ديگران هستيم. 
ايران حداقل 3000 سال تاريخ مكتوب و چند هزار سال 
تاريخ شــفاهي دارد. در طول دوران تاريخي بارها در جهان 
عرض اندام كرده اســت، يك بار قبل از ورود اســلام شيوه 
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حكمراني جديدي را به دنيا عرضه كرد و توانست امپراتوري 
وسيعي را از شرق ترين تا غرب ترين مكان جهان اداره كند. به 
قول تاريخ نويسان بزرگ ترين امپراتوري كه تاريخ تا به امروز 
به خــود ديده، امپراتوري فارس قديم بوده اســت. پس اين 
ملت توانسته است يك بار در مورد موضوعي به نام حكمراني 
و شــيوه اداره  امور جامعه و مملكت عرض اندام كند و تاريخ 
گواه اين امر اســت. بعد از اســلام نيز ايــران در مقامي قرار 

گرفت كه نياز به بازگو كردن آن در اينجا نيست. 
از حيث نشــر علم و انديشه نيز ايران مقام بالايي يافت 
كه آن را همه مي دانند. ما قبل از ورود اســلام  ـ  به دلايل 
خاص ـ  تعداد كمي افراد سرشناس علمي در مقايسه با يونان 
قديم  داشتيم؛ آنها سقراط، بقراط، افلاطون، فيثاغورث و... را 
داشــتند. اما بعد از اسلام به اختصار مي گويم، چون مقدمات 
و شرايط عدالت اجتماعي تا حدودي فراهم شد، استعداد ها 
هم شكوفا شدند و اين ملت در عرصه ديگري به نام نشر فكر 
و انديشــه توانســت جايگاهي براي خود در جهان پيدا كند 
كه ابن سينا ها و از اين قبيل هستند. با اين وصف اين ملت، 

دچار افول شد »وَ لِکُلِّ أُمَّةٍ أَجَلٌ«1 تا به انقلاب ما رسيد. 
در ايــن انقلاب، حضرت امــام )ره(، محي الدين زمان 
و احياگــر دين در عصــر حاضر بود و اين نــام به او اطلاق 
مي شــود در قبــل از پيروزي انقلاب اســلامي زماني كه ما 
دانشــجو بوديم. رويكرد هاي اجتماعي دانشجويان آن زمان 

1. اعراف، 34: براى هر امتى مدت زمان معينى است.
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در دانشــگاه ها كاملًا براي ما روشــن بود. در آن رويكرد ها 
دين جايگاهي نداشت و يك امر مهجوري بود. دين را عامل 
عقب ماندگي مي پنداشتند، تمام ايسم ها بودند از كمونيسم و 
سوسياليسم گرفته تا مائوئيسم و... تمام اينها حضور داشتند. 
اما چيزي به نام دين يا دينيسم نداشتيم تا اينكه امام ظهور 

و اين ملت هم همت و قيام كرد.
اين دو مطلب به ناگاه در انقلاب ما جمع شــدند. ما بار 
ديگر، يك شيوه حكمراني به دنيا عرضه كرديم، ما اكنون در 
دنيا يك شــيوه ويژه و يگانه در حكمراني داريم. هنوز شيوه 
حكمراني كه در ايران براســاس ولايت فقيه ساري و جاري 
است در جاي ديگري نيست. اين يك شيوه حكمراني جديد 
در بعد انديشه و به عنوان چالش عظيم عصر حاضر، در مقابل 
پوچ گرايي و معنا گرايي اســت كه مي بينيم باز هم در ايران 
ظهور كــرد. البته هنوز راه طولاني در پيــش دارد كه بايد 
بپيمايد، اما اين نهال ها جوانه زده اند. يكي از دلايلي كه ما در 
چالش عمده سياسي با دنياي غرب داريم اگر به ريشه ها نگاه 
كنيد ناشي از همين دو چالش است. شيوه حكمراني جديد 
كه مي تواند مشكلاتي را براي نظم جهاني امروزه ايجاد كند 
كه چند قرن طول كشــيد تا به اين وضع رسيد. كما اينكه 
مي بينيم در جهان اســلام چه خبر است و در منطقه ما چه 

خبر است. 
همچنين به عنوان يك الگو، مي تواند الگوســاز باشــد، 
به رغم همه نواقص و مشــكلاتي كه داريــم. البته ما هنوز 
خيلي راه داريم تا به قله برسيم. اما مهم اين است كه مقصد 



قانونگذاری ... در فرایند  پژوهش  نقش  چهارمين همایش   36

ما و  اهداف ما مشــخص است، حســن ديگر جامعه ما اين 
اســت كه خطاي خودش را مي پذيرد. اصلاح پذير است، راه 
را گم نمي كند. اگر هم انحرافي پيدا كند مجدداً به راه خود 
برمي گردد. همين باعث شده است كه آنها بهتر از ما تحليل 
 كننــد و تمام اينها را مي دانند كــه اگر به اين ملت فرصت 
داده شــود تا از اين فرصت استفاده كند، هم در بعد انديشه 
و معرفت شناسي كه نياز امروز جامعه است، پيش مي رود. 

انســان دو بعد دارد. يــك بعد جســماني و يك بعد 
روحاني. تا به امروز، به بعد جسماني خيلي خوب رسيدگي 
كرده اند به خصوص در غــرب، اما بعد روحاني كمي مغفول 
بوده اســت. نه اينكه كار نكردند، كار كردند اما كار فراگير و 
كامل انجام نشده است. ايران در اين بعد هم ورود پيدا كرده 
و اين بحث خيلي مهمي اســت. چنين ملتي مي تواند الگو 
قرار گيرد مثلًا بايد نوشته هاي استاد محقق داماد را بخوانيد 
و ببينيد چه تحولي در فكر و انديشــه اسلامي از بعد فقهي 

ايجاد كرده است. 
ما در بعد علمي و صنعتي پيشرفت محتوايي كرده ايم 
و اين واقعيتي است كه به آن شهادت مي دهم. بنده به عنوان 
كســي كه قبل از انقلاب عضو هيئت علمي دانشــگاه هاي 
كشــور بوده و در تمام دوران بعد از انقلاب هم ـ تا به امروز 
ـ شــاهد و ناظر بوده است و دانشــگاه هاي خودمان را هم 
خوب مي شناســد، توانمندي هــا و ظرفيت هاي آن زمان را 
مي دانستم و مي دانم. هرچند همه كشورها در اين 36 سال 
پيشــرفت كرده اند. امارات كه 36 ســال پيش نام دانشگاه 
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را نمي دانســت اكنون مي گويند يكي از كشور هاي پرجاذبه 
براي دانشجويان است.

البته ما نيز در اين 36 ســال تحــول عظيمي در ابعاد 
علمي و در بعد صنعتي پيدا كرديم كه اين را بارها در جاهاي 
مختلف اشــاره كرده ام. من در اول انقلاب توفيق مسئوليت 
دانشگاه صنعتي شريف را داشتم. به ياد دارم عزيزان ارتشي 
يك لوله خمپاره انداز آوردند و مي خواســتند مانند آن لوله 
بسازند. ساده ترين تجهيزات نظامي، لوله خمپاره انداز است. 
در ابتدا ما باور نمي كرديم در ســاخت يك لوله هم مشكل 
داريم. آن را به دانشــكده هاي مكانيــك و متالوژي داديم و 
شــش، هفت ماه طول كشــيد تا بتوانند فرايند ساخت اين 
لولــه را پيدا كنند. وقتي گلوله را مي گذاشــتند، لوله هم با 
گلوله متلاشي مي شد. اما آرام آرام از ساخت اين لوله شروع 
كرديم، اكنون تنها كشور اسلامي هستيم كه توانسته ايم سه 
بار پي درپي بــا موفقيت ماهواره در مدار زمين پرتاب كنيم. 
توجه داشته باشيد كه 36 سال براي يك جامعه عمري نيست 
حتي به اندازه پاراگرافي در تاريخش نيســت. 3000 ســال، 
تاريخ كتاب قطوري است. اما 36 سال يك طرفه[العين است. 
به رغــم همه محدوديت ها و نابلدي هــا كارها پيش رفته اند. 
هرچند براي ما يك ســري محدوديت ها از ناحيه كشــورها 
ايجاد شد مانند جنگ تحميلي و... اما يك مقدار نابلدي هايي 
هم از ســوي امثال بنده وجود داشته است ـ كه در عنفوان 
جواني مســئوليت مراكزي را داشته ايم ـ و قطعاً اشتباه هاي 
زيادي مرتكب شده ايم و نتوانسته ايم درست مديريت كنيم. 
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حالا اينها را هم بگذاريم روي مشكلات ديگر. اما به رغم اينها 
مي بينيم واقعاً اين انقلاب چه بركت هايي داشــته اســت. با 
همه اين مشــكلات، نواقص و ندانم كاري ها مي بينيم ما در 
عرصه هســته اي در جايگاهي قرار گرفته ايم كه دنيا متوجه 
شده اســت ما كجا هســتيم. آنها مي دانند قدرت علمي ما 
چقدر است و آنچه اين كشور به وجود آورده، البته براساس 
علم بوده اســت. بديهي است كه علم با صنعت فرق مي كند. 
علم با فناوري فرق مي كند ولي ما علمش را داشتيم. كتاب ها 
را داريم ولي اينكه شــما كتاب را مي خوانيــد با اينكه اين 
كتاب را در عمل پياده و تبديل به فناوري يا صنعتش كنيد، 
فرق دارد و كار آساني نيست. اين موارد دو دنياي متفاوتند. 
علم مثل الفباست. تا الفبا را نداني كتاب نمي تواني بنويسي. 
فناوري مثل كتاب است. علمش را داشتيم اما نمي توانستيم 

تا اينكه  اين كتاب را تدوين كرديم. 
ما در مســائل هســته اي قدم هاي بزرگي برداشته ايم 
ـ بعضــي از اين امور خيلي نمــودي در جامعه ندارند ـ اما 
وقتي وارد آن حيطه شــده و با متوليــان امور آن عرصه ها 
وارد گفت وگو مي شــويد و واقعاًً افتخــار مي كنيد و به خود 
مي باليد. ما اگر بگوييم در ليزر چه كارهايي شــده است و با 
چه سرعتي داريم جلو مي ريم، واقعاً به خود خواهيد باليد. در 
عرصه هسته اي آنها مي دانند و چون مي دانند، اين چنين با 
ما سخت رفتار كردند، اما آخرش ديدند ديگر فايده اي ندارد. 
به نظر من پر معناترين حرف را در مورد توان هسته اي ايران 
رئيس جمهور آمريكا زد كه گفت: »اگر من مي توانستم پيچ و 
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مهره هاي اين صنعت را باز كنم،  حتماً باز مي كردم اما ديگر 
نمي شود و زمان آن گذشته است«. 

به اين ترتيب ايران داراي اقتدار شــد، يك اقتدار بالقوه. 
علم، صنعت و فناوري عنصر اقتدار جامعه است و ما الحمدلله 
نه در شــرايط آرماني اما از آن مقدار برخورداريم كه طرف 

مقابل مي داند ما در كجاييم. 
اما بحث هسته اي، بعد از 12 و 13 سال چالش سنگين 
اين پرونده ساختگي هســته اي كه اساسش چالش ديگري 
بود ـ اما در چالش هســته اي نمــود پيدا كرد ـ حل و فصل 
شــد. آنها به جاي آنكه با حقوق بشر شــروع كنند، نكردند 
چون حقوق بشــري امر فلســفي و يك امر جدلي است. هر 
كــس از منظر خود مي بيند اما دو دو تــا چهار تا ديگه امر 
جدلي نيست، فناوري هسته اي يك امر واقعي است و خيلي 
نمي توانند قضايا را پس و پيش كنند. ما در بحث هســته اي 
كه امروز مقارن شــده است و اين تقارن را با حضور در اين 
جلسه به فال نيك مي گيريم كه همزمان در وين پيش نويس 
قطعنامه لغو تمام قطعنامه هاي شــوراي حكام و بسته شدن 
پرونده هسته اي ايران در آژانس بين المللي انرژي اتمي براي 

هميشه ارائه مي شود. 
اكنون اشــاره اي بــه اين موضوع دارم چون ســخنان 
متفاوتي شــنيده مي شــود. بعضي از عزيزان مي گويند اين 
پيش نويــس آن گونــه كه بايد ، نبوده اســت. قبــول داريم 
هيچ چيز آن گونــه كه بايد مي بود، نبوده اســت. اينكه يك 
امر سري نيست يك امر مكشــوفي است. اما فرض مي كنم 
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اين قطعنامه دقيقاً مطابق چيزي است كه ما مي خواستيم و 
همه چيز به نفع ما مي شــد و تحريم ها ابطال مي شد و آنها 
هــم مي آمدند و عذرخواهي مي كردنــد و همه چيز را كنار 
مي گذاشــتند، آيا شــما فكر مي كنيد با اين وضعيتي كه در 
جهان امروز ما داريم نمي توانستند از ابتدا مجدداً مسئله اي 
را شــروع كنند كمــا اينكه وقتي ما هنوز چيزي نداشــتيم 
شــروع كردند. اين موضوع مثل خلقت انســان است كه به 
خدا مي گويند: اگر من، مــردم چگونه زنده ام مي كني؟ خدا 
مي فرمايد: چگونــه از اول به وجودت آوردم در حالي كه تو 
هيچي نبودي؟ آنها اصلًا از اول مشكل را به وجود آوردند در 
صورتي كه ما مشــكلي نداشتيم. اكنون نيز دوباره مي توانند 
همان مشــكل را به وجود آورند. اينكه اســتدلال نمي شود. 
البته آنها مي توانند عذرخواهي كنند همه چيز تمام شــود؛ 
يعنــي به قولي منع تعقيب صورت گيرد. پرونده را مي بندند 
اما اينكه برائت اعلام كنند نمي شود؛ چون اگر بخواهند برائت 
اعلام كنند و بگويند از ابتدا چيزي نبوده اســت آن وقت ما 
مدعي خواهيم بود و مي دانند كه ما مي گوييم: شما دوازده، 
سيزده سال آمديد اين همه حرف زديد اين همه مشكل، اين 
همه ضرر و زيان اقتصادي و اين همه مسائل براي كشور ما 
به وجود آورديد بعد مي گوييد چيزي نبوده اســت؟ آنها هم 
بالاخره حواسشان هســت ما هم بالاخره بايد اين مسائل را 
درك كنيــم ولي اينجا صراحتاً خدمتتان عرض مي كنم اين 
پيش نويس اشــكال دارد. از نظر فني اين پيش نويس اشكال 
دارد؟ آنها  از پارچين نمونه گيري و مشاهده علمي كردند تا 
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اينكه چيزي نيافتند. علي القائده پس بايســتي برائت حاصل 
باشد. اين ادعاي درستي است اما از طرف مقابل هم شرايط 
ديگري اســت ولي به هرحال اين پرونده بســته و از دستور 
كار شــوراي حكام خارج مي شــود و اين قدم بزرگي است و 

دستاورد بسيار عظيمي است.
اين چالش پس از دوازده، سيزده سال نهايتاً با مقاومت 
و با به كارگيري حكمت سياســي جمهوري اســلامي ايران 
توانست پيروزمندانه تمام شــود. به نحوي كه تمام ساختار 
هسته اي كشــور ما محفوظ ماند، غني سازي مان سر جايش 
هست، آب سنگين اراك سرجايش است، رآكتور تحقيقاتي 
آب ســنگين اراك ســر جاش اســت، تحقيق و توسعه ما 
ســرجايش هست، اكتشاف و اســتخراج ما سرجايش است 
و هيچ كدام از اين ســاختمان و ســازه و يا شــاكله صنعت 
هسته اي ما خدشه اي نديد. همه چيز سر جايش باقي است. 
ولي ما محدوديت هايي را پذيرفته ايم. من اين را بارها گفته ام 
بله، ما محدوديــت را پذيرفتيم مگر قرار بود كه مثلًا هرچه 
كه ما مي خواســتيم تأمين شود و آنها هم عذرخواهي كنند 
و بگويند همه چيز اشــتباه بوده است؟ اين يك مقدار دور از 
انتظار اســت.  اي كاش مي شد، اما هوشياري و هوشمندي و 
زيبايي كار اين اســت. در اين چالش شما هوشمندانه همه 
چيز را حفــظ كرديد و محدوديتــي پذيرفتيد كه به ظاهر 
محدوديت است اما در باطن اصلًاً براي ما محدوديت نيست. 
مثلًا در يكي از محدوديت ها مي گويند شما براي مدتي 
بين 10 يا 15 ســال فلــز پلوتونيوم توليــد نكنيد. ما هيچ 
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محدوديتي را براي هميشه نپذيرفته ايم اين را بعضي عزيزان 
به غلط مطالبي را مطرح مي كنند مثلًا اينكه ما بعضي چيز ها 
يا بعضي حقوقمان را براي هميشه واگذار كرده و از آنها عبور 
كرده ايم. اصلًاً چنين نيســت.  فلز پلوتونيوم را براي 10 الي 
15 ســال واگذار كرديم. آيا اين به معناي محدوديت است؟ 
من مي گويم خير. ما اصلًا پلوتونيوم نداريم اگر هم باشد در 
داخل سوخت نيروگاه بوشهر قابل استخراج نيست، سوخت 
بايد برگردد به روسيه. در رآكتور تهران هم اصلًا پلوتونيومي 
به آن مفهوم توليد نمي شــود كه ارزش جدايي داشته باشد. 
پــس عملًا پلوتونيومي وجود نــدارد. محدوديت هايي كه ما 
پذيرفته ايم از اين جنس هســتند. فلز اورانيوم توليد نكنيم. 
حــال چرا مي گويم فلز پلوتونيوم، چون اگر بخواييم ســلاح 
توليــد كنيم، بايد اول اين عناصــر را به فلز تبديل كنيم. ما 
كه قصد توليد ســلاح نداريم و نه اصلًاً ماده اش را داريم كه 
بخواهيم توليد فلز كنيم. توافق نگفته است كه ما غني سازي 
را متوقف كنيم و اين كار در حال انجام اســت. نگفته است 
كه تحقيق و توســعه را متوقف كنيــد كه آن نيز هم اكنون 
انجــام مي گيرد البته يــك مقدار كندي ظاهــري در روند 
تحقيق و توسعه ايجاد مي شــود كه اكنون وارد آن موضوع 
نمي شــوم. اگر اينها محدوديت است بايد رهايش كنيم ولي 
اين هوشياري و هوشمندي جمهوري اسلامي بوده است كه 
محدوديت ها را به گونه اي پذيرفته كه اصل صنعت هسته اي، 
حركت هســته اي، نشاط هســته اي و فعاليت هاي هسته اي 
كشــور لطمه نبيند. اين را به صراحت مي گويم. امروز هم به 
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لطف الهي پيش نويس قطعنامه تصويب خواهد شــد اما يك 
حرفي هم در مورد اين صنعت هسته اي با مجلس دارم. 

آيا بعضي وقت ها و بعضي از سؤال ها ارزش آن را داشت 
كه ما اين قدر براي صنعت هســته اي و سانتريفيوژ ها هزينه 
كنيم آيا اين ارزش را داشت؟ اولاً اين قضيه يك هزينه هاي 
مســتقيم دارد كه من اين هزينه مســتقيم را يك بار جمع 
كردم. در اين 10 يا 12 سال كه اوج فعاليت ما بود از جمله 
راه اندازي نيروگاه بوشهر كه هزار مگاوات برق توليد مي كند 
جمع ارقامي كه ما هزينه كرده ايم اگر بيان شــود، غيرقابل 
باور اســت. تصور جامعه يك تصور ديگري اســت و واقعيت 
روي كاغذ واقعيت ديگري اســت. من فقط يك نمونه اش را 
براي شــما مي گويم. وقتي مي خواستيم 20 درصد را توليد 
كنيــم اگر مي خريديــم چيزي حدود 6 ميليــون دلار بايد 
پرداخــت مي كرديم. آنها آن را ندادنــد. برآوردمان اين بود 
كــه 24 ميليارد تومان هزينه دارد. بچه ها از جمله شــهيد 
شــهرياري كار را شــروع كردند. در كمال ناباوري كار را از 
صفر شروع كرديم شما اگر رسانه هاي آن زمان را مرور كنيد 
رسانه هاي خارجي مي گفتند اينها بلوف مي زنند و قادر به اين 
كار نيستند واقعاًً هم توليد 20 درصد و ساخت مجتمع هاي 
ســوخت 20 درصدي امر بسيار مشــكلي است و ما مجبور 
بوديم آن را از صفر شروع كنيم. به قول حضرت آقا اين بحث 
20 درصد يك نمادي از اين عبارتي است كه ما مي توانيم و 
اراده كرديم، محقق كنيم. بر هر امر خيري كه براي مملكت 
در نظر داريم اين يك نماد اســت. يك نمونه اســت كه اين 
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كار را بچه هــا محقق كردند و نهايتــاً هزينه اش 12 ميليارد 
تومان شد. كارخانه اي ساخته ايم كه الي الابد مي تواند توليد 
كند. آن موقع ما بايستي 6 ميليون دلار مي پرداختيم تا يك 
محصولي براي رفع نياز چهار تا پنج ســال خود مي گرفتيم، 
اكنون با 12 ميليارد تومان براي هميشــه ما محصول مورد 
نياز خود را توليد مي كنيم كه با دلار سه هزار توماني معادل 
چهار ميليون دلار مي شــود. آن موقع مثــلًا دوازده ميليون 
دلار مي شد، شش ميليون دلار. يعني همان پولي را كه بايد 
براي خريد يك نوبت ماده مورد نياز مي داديم همان را هزينه 
تأســيس كارخانه كرديم و هم تجلي اراده مان در تحقق 20 
نشان داديم، هم توانســتيم يك كاري كنيم كه نياز جامعه 
برطرف شــود. صنعت هسته اي ما رآكتور تهران يك ميليون 

بيمار را از حيث تأمين دارو پاسخگو است. 
خدا نكند انســان گرفتار شــود ولي وقتي گرفتار شد 
ارزش اين راديو دارو ها را مي داند. در كل صنعت هســته اي 
صنعتي پيش برنده اســت. بعضي صنايع، پيش برنده هستند 
مثل صنعت خودروسازي. صنعت خودروسازي صنعتي است 
كه اگر درســت پياده شــود مي تواند ميعادگاه صنايع باشد. 
يعني يك صنعت خودرو ســازي پيشرفته باعث مي شود كه 
مكانيك، برق، متالوژي و همه صنايع پيشرفته كند. صنعت 
هســته اي هم ميعادگاه اســتاندارد صنعتي است. چون در 
صنايع هسته اي شما پمپ داريد، در صنايع سنتي هم پمپ 
داريد، در صنايع مختلف شيرآلات داريد، آنجا هم شيرآلات 
داريد، اما اســتانداردي كــه اينجا به كار گرفته مي شــود، 



 45 سخنرانی دكتر  علي اكبر صالحي... 

استاندارد هسته اي است. اگر شما با اين استاندارد سر و كار 
پيــدا كنيد و بتوانيد آن را پياده ســازي كنيد آن وقت توان 
شــما را چند درجه بالا مي بــرد و از نظر صنعتي اين ارزش 

صنعت هسته اي است.
جهت استحضار عزيزان عرض مي كنم كه يك نيروگاه 
هسته اي هزار مگاواتي در حد همين نيروگاه بوشهر هر سال 
مي تواند حدود هشــت ميليون بشكه صرفه جويي در مصرف 
ســوخت هاي فسيلي داشته باشد. حالا البته نفت ارزان شده 
است ولي آن موقعي كه بشكه اي صد دلار بود هشت ميليون 
بشكه نفت معادل 800 ميليون دلار در سال بود. يعني شما 
هشت ميليون بشكه نفت را نسوزانيد كه صادر كنيد و 800 
ميليون دلار ارز دريافت كنيد. البته اكنون هر بشــكه نفت 
حدود سي دلار شده اســت كه هزينه هشت ميليون بشكه 
معادل 240 ميليون دلار مي شود. اگرچه قيمت نفت خيلي 
پايين آمده اســت ولي مگر كل هزينه اداره اين نيروگاه در 
ســال چقدر مي شود؟ هزينه آن در ســال 60 ميليون دلار 
اســت. 30 تن اورانيوم در دو يا ســه كاميون جا مي گيرد. 
اين از قدرت الهي اســت. هشــت ميليون بشكه نفت با 30 
تن ]اورانيوم[ جايگزين مي شــود. هردو همان مقدار انرژي 
مي گيرند. علاوه بر آن نيروگاه اتمي ســالانه حدود 30 تا40 
ميليون دلار هزينه نگهداري دارد و لذا جمع هزينه نگهداري 
سالانه نيروگاه هسته اي صد ميليون دلار است. البته ساخت 
آن پنج برابر گران تر از نيروگاه هاي فســيلي اســت كه اين 
را قبــول دارم امــا با اين هزينه كم در عــرض چهار تا پنج 
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سال، هزينه سرمايه گذاري اوليه برمي گردد. همچنين طول 
عمر نيروگاه هاي اتمي حدود 60 سال است اما نيروگاه هاي 
فسيلي 30 سال و بدين ترتيب دو برابر فسيلي ها عمر دارد. 
در همين حال هر ســال از توليد و انتشار هفت ميليون تن 

گازهاي گلخانه اي جلوگيري مي شود. 
اكنون يكي از دلايل خشكســالي در جهان كه همين 
چنــد روز پيش در اجلاس پاريس هم بحث شــد، مســائل 
محيط زيستي بود. ما چيزي حدود 70 هزار مگاوات نيروگاه 
وصل شده داريم. 40 هزار مگاوات را به طور معمول استفاده 
و هر ســال 280 ميليون تن گاز هاي گلخانه اي به آســمان 
كشــورمان وارد مي كنيم. مسلماً اگر شــرايط اين گونه شود 

يكي از حسن هايش اين است.
 من در خاتمه به جناب آقاي دكتر جلالي و ديگر نمايندگان 
محترمي كه بعضاً در اينجا حضور دارند عرض مي كنم كه ما وارد 
فاز جديدي شده ايم. بعضي ها ممكن است بگويند كه »برجام« 
سهم فعاليت هاي هسته اي را در بخش بودجه كم كرد. من بحث 
بودجه را مي گويم چون اكنون فصل بودجه است. نمي خواهم 
بگويم اولويت را به امور هسته اي دهيد ولي از باب سياسي هم 
كه شــده مي خواهم اين را بگويم. اگر ما كوچكترين تعللي از 
منظر بودجه اي نشان دهيم كه نسبت به امور هسته اي مقداري 
بي تفاوتي شــده است آن وقت عزيزاني كه فكر مي كردند واقعاً 
ما در مسير كند كردن فعاليت هاي هسته اي حركت مي كنيم، 
مقداري استدلالشان تقويت مي شود و لذا اين است كه ما نسبت 
به اين امر بايد حســاس باشــيم. اكنون ما قرارداد احداث دو 
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نيروگاه جديد را با روس ها بســته ايم. اميدواريم مجلس توجه 
ويژه اي نســبت به تأمين بودجه فعاليت هاي هسته اي حداقل 
براي چند ســال آينده داشته باشد و خلاصه مطالب اشتباه به 

ديگران ندهيم.





سخنراني حجت الاسلام 
والمسلمين جناب آقاي دكتر 
سيدمصطفي محقق داماد
نايب رئيس انجمن فلسفه و استاد  حوزه و دانشگاه





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
نمايندگان ارجمند ملت و عالمان بزرگوار حاضر در جلســه، 
در ماه ربيع الاول هستيم و ماه صفر را پشت سر گذاشته ايم. 
بنابر نقل جمله اي از پيامبر )ص( كه يكي از احاديث متواتر 
واصله به ماست و آن حديث ثقلين است. متن حديث ثقلين 

را همه از حفظيم و از مفاخر ما شيعيان است: 
»إنِّي  تَارِكٌ فِيكُمُ الثَّقَلَيْنِ كِتَابَ الِله وَ عِتْرَتِي  أهْلَ بيَْتِي . مَا إنْ 
كْتُمْ بِهِمَا لنَْ تَضِلُّوا بعَْدِي  أبدَاً، فَإنَّهُمَا لنَْ يَفْتَرِقَا حَتَّي  يَرِدَا عَلُيَّ  تَمَسَّ

الحَْوْضَ«. 
معناي واقعــي اين حديث را همه مي دانيد. پشــتوانه 
فكري و علمي تشيع است و آن مسئله كتاب در كنار عترت 
است و من در حضور شما اجازه مي خواهم اين حديث را به 
گونه اي ديگر تفسير كنم. درحالي كه معنايش دقيقاً آن است 
ولي تحليلي روي آن بگذارم. تحليل اين اســت كه يك ملت 
سعادتش در گرو دو چيز است كه آن دو چيز با يكديگر هم 

آغوش هستند. 
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يكــي قوانين ارزنده اســت و ديگر مجريــان برازنده. 
مجريان هرچه برازنده و فرهيخته باشند بدون قوانين ارزنده 
و حساب شــده هرگز موفقيتي نخواهند داشت و قوانين نيز 
هر چقدر ارزنده باشند چنانچه مجريان صالح نباشند، باز هم 

ملت به سعادت نخواهد رسيد. 
ما بر پايه اين مقدمه مفتخريم كه تحت چتر يك نهاد 
مقدســي قرار داريم كه نام آن در قانون اساسي آمده است. 
فكر مي كنيد نام آن نهاد چيســت؟ همــه چيز به ذهنتان 
مي آيد امــا نمي دانم چرا آن نهادي كه در ذهن من اســت 
و مي خواهــم تقديم محضرتــان كنم احتمــالاً به ذهنتان 
نمي آيد. آن نهاد در اصل دوم قانون اساســي بند ششم يكي 
از پايه هاي حكومت جمهوري اسلامي عنوان شده است و آن 

اجتهاد مستمر است.
چنانكه بــرادرم جناب آقاي دكتر فرمودند ما بايد براي 
مصوبات فكر ضمانت اجرا بكنيم. متأسفانه ضمانت اجراي اين 
اصل در قانون اساســي نيامده است. اجتهاد مستمر پشتوانه 
تقنيني اين كشــور است كه بار مسئوليت شما نمايندگان را 
ســنگين مي كند و همواره بر شما بانگ مي زند. در صد سال 
قبل ما قوه تقنينيه نداشتيم و قوانين ما مدون نبودند. قضات 
براســاس اجتهاد قضاوت مي كردند و تنها شرط لازم اين بود 

كه قاضي بايد مجتهد باشد. 
اين بار مسئوليت را با تشكيل قوه مقننه به دست شما 
ســپرده اند. اگر قرار شد كشور براســاس قوانين مدون اداره 
شود يعني اين بار به دست اين نهاد سپرده شده است و اين 
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قانون بدون پشتوانه اجتهادي بي ارزش است. اين يك جمله 
مركب است.

اجتهاد مستمر اولاً يعني نوانديشي همواره و نوانديشي 
دائم؛ چرا كه با واژه مستمر پذيرفته شده است. در اين كشور 
كــه نياز هاي ملت همواره متعين و حادث و شــامل حوادث 
و رويدادهاي روزانه اســت، امروز را نبايد با ديروز مقايســه 
بكنيم. نمايندگان ملت! ملت ايران از شما مي خواهد نياز هاي 
آنها را با نياز هاي آنان در ســي ســال قبل مقايســه نكنيد. 

بنشينيد و براي آنها فكر كنيد و بيانديشيد. 
مال باخته اي را نــزد كريم خان زند آوردند. پرســيد: 
چه شــده است؟ گفت خواب بودم مالم را بردند. گفت چرا 
خوابيدي؟ گفت: به اميد اينكه تويــي داريم. امور ايران را 
ملت به دست شما سپرده اند كه چاره اي بيانديشيد. مصالح 
ملي آنها را حســاب كنيد، نترسيد، شــجاعانه فكر كنيد. 
مصالــح ملي و بهينه كردن زندگي روزمره مردم براســاس 

اجتهاد مستمر. 
معروف است و درســت هم است كه دنياي مسيحيت 
در سايه اخلاق پروتستاني به زندگي پيشرفته رسيده است. 
آنجا كه آقاي صالحي كلمه پيشرفت را مطرح كردند، گفتند 
كه دنياي مســيحيت از روزي به پيشرفت رسيد كه اخلاق 
مسيحيت، اخلاق پروتستاني شد. اخلاق پروتستاني در يك 
كلمه خلاصه مي شــود و آن اينكــه راه آخرت از درون دنيا 

مي گذرد.
اخيراً نويسنده بسيار فاضلي مقاله اي در نيويورك تايمز 
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چاپ كرده بود كه نوشــته بود پروتستان ها و مسيحي ها در 
جنگ هاي صليبي از مســلمان ها ياد گرفتند كه آخرت را با 
دنيا تلفيق كنند. ديدند اينها حكومت دارند، دستگاه دارند، 
قضا دارند، پليس دارند، تشــكيلات دارند، آخرت هم دارند، 
مســجد دارند. اينها نرفتند از حرف غزالي فقط تقليد كنند 
بگويند يك ذره نان بخور و نميري كه گير آوردي، فوري برو 

در مسجد نماز بخوان. 
با اجازه شــما جناب رياســت ارجمند قوه مقننه ايران 
عــرض مي كردم كه مــا در ايران در زير چتر و ســايه يك 
نهاد مقدس زندگي مي كنيم به نام اجتهاد مستمر. اين نكته 
بار مسئوليت شما را ســنگين تر مي كند. اين جمله به شما 
مي گويــد زندگي اخروي مردم را از درون دنيايشــان عبور 
نْيا مَزْرَعَةُ  دهيد. »مَن لا مَعاشَ لهَ لا معــادَ لهَ« و همچنين »لدُّ
الآخِرَه[« و همين خلاصه حرفي اســت كه اخلاق پروتستاني 

مطرح كرد. 
مزرعــه آخرت يعني اينكــه در اينجا بايــد آخرت را 
ســاخت. زندگي خوب اگر داشته باشــيم، آخرت هم داريم. 
جناب آقاي دكتر صالحي گزارشــي دادند از پيشــرفت هاي 
علمي كشورمان. دســتتان درد نكند، ما دست شما عالمان 
كشــور را مي بوســيم بدون هرگونه مجيزگويي و به چهره 
شما به عنوان يك عالم نگاه مي كنيم و به اين حديث »أَلنَّظَرُ 
إِلى وَجْهِ العْالمِِ عِبادَةٌ« معتقديم. كاش در كنار پيشــرفت هاي 
علمي كاري مي كرديد كه مديريت علمي هم در كشــور جا 
بيفتد. چرا از اين نظر كوتاهي شده و چه كسي در اين قضيه 
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كوتاهي كرده اســت؟ آيا قوه مقننه به دليل عدم اجتهاد يا 
عدم پژوهش كوتاهي كرده است؟

اجتهاد يعني پژوهش و نوآوري هرروزه. هيچ مشــكلي 
در زمينه ترجمه و تفســير نيســت. من به عنوان طلبه فقه 
بايد اجتهاد كنم، شــما بايد موضوع ســازي كنيد براي اين 
حوزه مقدســه كه در بيست وچهار فرســخي شما قرار دارد 
و اين دانشــگاه هاي عظيم كــه در كنار شــما در تهران و 
شهرستان هاست. اگر رئيس سازمان محيط زيست مي گويد 
ما كمبود قانون داريم اين نقص ماست و نكته واقعاًً شرم آوري 

است. بايد ببينيد مشكل از كجاست. 
بدون اغــراق مي توان گفت حقوق اســلامي اين توان 
را دارد كه امروز در كنار سيســتم هاي حقوقي دنيا قد علم 
كند. گناه مشكلات گردن امثال ماست اگر كوتاهي كرده ايم. 
حقوق اســلامي پرتوان اســت آن هم حقوق شيعه، آن هم 
اجتهاد مســتمر. اگر دولــت عثمانــي در آن فرصت كوتاه 
توانست آن همه تشــكيلات را از فقه حنفي استخراج كند، 
فقه شــيعه كه ده مقابل آن فقه توان دارد. توان فقه شــيعه 

كجا و فقه حنفي كجا.  
كاش مديريــت علمي داشــتيم كه متأســفانه آن را 
نداريم. نگاه علمي كشــور 200 سال قبل در كنار هم بوده 
و در يك زمان دو نگاه وجود داشــته اســت. نمي دانم چرا 
آن نگاه اكنون ضعيف شــده اســت؟ در مورد تاريخ زندگي 
ناصرالدين شــاه نوشــته اند: يك نفر آمد نزد ناصرالدين شاه 
و گفت كه زنبور هاي عسل هميشــه داخل كندوهايشان را 
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شــش ضلعي )مسدس الشكل( مي سازند. شاه گفت: اين آقا 
را اينجــا نگه داريد و آن كنــدو را بياوريد، كندو را آوردند، 
ديد بعضي ها مسدس، بعضي ها مخمس و بعضي ها مربع و... 
است. گفت پس چرا دروغ گفتي. آن شخص در پاسخ گفت: 
اين زنبور هاي تهران بي عقل و بي شعورند، زنبور هاي اردبيل 

اين گونه هستند. 
شــاه مجدداً گفت: اين شــخص را همين جا نگه داريد 
و بفرســتيد از اردبيل يك كندو بياورنــد. كندوي آنجا هم 
همين طوري بود. دســتور داد او را بخوابانند و شلاق بزنند 
تا ديگر دروغ نگويد. اين يك نگاه علمي، درســت و از روي 
حساب است. ملاهادي سبزواري در كتاب منظومه در بخش 
طبيعياتــش يك شــعر دارد و مي گويد: نحــل يعني زنبور 
عسل خانه هايش را مسدس الشكل مي سازد. در همان تاريخ 
نمي دانم چرا نگاه عالمانه و تفكر علمي آنچنان كه بايد دنبال 
نشده است. در مورد اين موضوع بايد كار كرد. جالب تر اينكه 

اين مطلب مربوط به قرن دوازده بوده است. 
در قرن هشتم رشــيدالدين فضل الله كه اخيراً مؤسسه 
ميراث مكتوب كتاب هايي از وي منتشر كرده و يك جلدش 
مربوط به سلســله رســاله هاي رشيدالدين اســت در آنجا 
مي گويد: »يرليق« يعني حكم پادشاه صادر شد يعني خدا و 
بنده فرمان داد كه همه علما درباره نور يك رساله بنويسند. 
همه نوشــتند ولي از همه بهتر مربوط به »يوسف ابن مطهر 
حلي« يا همان علامه حلي فقيه شــيعه است كه يك رساله 
دارد دربــاره نور در قرآن و روايات و مــوارد مرتبط. او يك 
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رســاله نيز در مورد لون يا رنگ دارد كه كاملًا يك رســاله 
علمي است. 

خوب اگر ما اين سوابق را داريم چرا مديريتمان براساس 
محاسبه آمار نيست. ما بايد چيزهايي كه جنبه خرافي دارد 
را كنار بگذاريم. به استناد آمار و تحقيقات اكنون مي گويند 
اگر كسي لايحه اي پيشــنهاد مي كند واقعاًً بايد پشتوانه اش 
يك پشتوانه تحقيقي اجتهادي باشد كه در اين صورت، يك 

مديريت علمي مي شد. 
نكته ديگر اينكه فرموديد پيشرفت علمي ما در بعضي 
بخش ها و قسمت ها كاملًا قابل قبول و مايه سرافرازي است. 
مثل نانو تكنولوژي و... كه اينها در تخصص بنده نيســت اما 
يكــي از چيز هايــي كه ما مي فهميم اين اســت كه مثلًا در 
پزشكي چقدر پيشرفت شده اســت. اين را ما مي دانيم چرا 
كه از نزديك در جريان هســتيم ولي اجازه دهيد به خودم 
خطاب كنم كه عضو كميسيون اخلاق پزشكي ايران هستم. 

چرا در كنار علم پزشكي اخلاق جلو نرفته است؟ 
گريه آور است وقتي مي شنويم در يكي از شهرستان ها 
بــه علت عدم پرداخت پول بخيــه آن را باز مي كنند ـ البته 
اميدوارم اين دروغ باشد وگرنه ما بايد براي انحطاط اخلاقي 
جامعه گريه كنيم ـ من بايد با اين عمامه روي سرم خجالت 
بكشم كه 37 سال است تلويزيون و تمام روزنامه ها در دست 
ماست، ولي نتوانسته ايم اخلاق را به صورت عملي براي مردم 

آموزش دهيم و تربيت كنيم. 





سخنراني دكتر نجات ا... 
ابراهيميان
سخنگوي شوراي نگهبان





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
سلام عليكم؛ عرض ادب و احترام دارم خدمت حضار محترم، 
توفيقي بود براي بنده كه به خدمت شــما برسم و در حول 
موضوع پژوهش در نظام تقنين در جمهوري اســلامي ايران 

دقايقي توضيح دهم.
 در ابتدا از محضر همه بزرگواران خصوصاً استاد محترم 
و بزرگوار جنــاب آقاي دكتر محقق داماد و ســاير عزيزانم 
اجازه صحبت مي خواهم كه البته سخن گفتن در حضور آنها 
زيره به كرمان بردن اســت و همچنين از فرمايشات جناب 
آقاي دكتر صالحي اســتفاده كرديم. در مورد بحث پژوهش 
در نظام تقنين ابتدا به اســناد ســه همايش گذشته نگاهي 
كردم كــه كليات مربوطه به اهميت پژوهــش در آنها بيان 
شــده اســت و بنابراين من از تكرار آنها خودداري مي كنم. 
شــايد خيلي خلاصه بخواهم يك توصيه عقلي كه البته در 
هنجار هاي ديني ما هم انعكاس دارد داشــته باشم و آن اين 

است كه اول تفكر سپس كلام و عمل.
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 نقش پژوهش اين اســت كه شما قوه متفكر و مقدمه 
ضروري هر گونه عمل را فراهم كنيد. بنابراين در مورد تبيين 
اهميت پژوهش بــا توجه به وقت كمي كه داريم صرف نظر 
مي كنم منتها در دو بخش يكي اهميتي كه پژوهش در نظام 
قانونگــذاري ما پيدا مي كنــد و دوم درباره چگونگي كارآمد 
كردن پژوهش در فراينــد تقنين عرايضي را بيان مي كنم و 
اينكه چرا مسئله پژوهش در نظام تقنيني جمهوري اسلامي 

ايران اهميت ويژه پيدا مي كند؟
بــه نظر چند امر در نظام مــا كار پژوهش را از اهميت 
ويژه برخوردار مي كند: نخســت مســئله نبود مجلس دوم. 
تلفيق دو مجلس مخصوصاً اگــر قصد و طراحي ما اين طور 
باشد كه معدل قابل توجهي از تجربه و علم را در مجلس دوم 
قرار دهيم و شرايط ورود نمايندگان را با شرايط نمايندگان 
مجلس عادي متفاوت كنيم، يك ارزشــي كه دارد اين است 
كه ابتــكار تقنيني را از پختگي لازم برخــوردار مي كند. به 
علاوه چه بســا نبود برخي از سازوكارها و موانع فرهنگي در 
زمينه ورود تعداد كافي از نخبگان در مجلس اول، توســط 
مجلس دوم جبران مي شود در حالي كه ما اين مجلس دوم 
را نداريم. من در مقام ارزيابي مجلس دوم كه خوب اســت 
يا بد، نيســتم البته اگر از من سؤال كنند و قرار باشد روزي 
به فكر بازنگري باشيم، به نظر مي رسد كه يكي از مهم ترين 
مســائل همين مســئله )ضرورت وجود مجلس دوم( باشد. 
چون به نظر مي رسد كه پژوهشگران به ناچار بخشي از باري 
را كه يك مجلس دوم با تجربه مي تواند به دوش مي كشــد، 
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به دوش كشند. اين امر يك اثر دارد و آن اين است كه شكل 
و آيين پژوهش و نيروهايي را كه ما براي پژوهش اســتفاده 
مي كنيم يك مقدار متفــاوت خواهد بود. البته جوانگرايي و 
اســتفاده از جوانان توانا در كشور ما امتحان خودش را پس 
داده و نتيجه خوبي هم داشته است اما اين موضوع نافي اين 
نيســت كه در امر تقنين ناگزيريم از تجربه متراكم استفاده 
زيادي كنيــم. بنابراين بايد افراد و بدنه اي كه براي پژوهش 
در امر تقنين در كشــور شــكل مي دهيم با اين نگاه وجود 
داشــته باشد كه ســهم تجربه در آن قابل توجه باشد. براي 
اينكه اين سهم قابل توجه باشــد برخي عادت هاي قبلي را 

بايد كنار بگذاريم.
ما بايــد از همه آدم هايي كه در كشــور توانايي دارند 
بــا هر نوع گرايش سياســي در جاي خود اســتفاده كنيم. 
يك بدنه پژوهشــي موفق در نظام مــا نمي تواند خودش را 
از مخالف ها كاملًا جدا كند، اتفاقاً بايد ســهم قابل توجهي 
از مخالف هــا و اقليت هاي سياســي در هــر دوره تقيني ما 
 در مراكز پژوهشــيمان داشته باشيم. ما بايد از بازنشسته ها 
ـ كه اخيراً مصوبه اي داشــتيم كه از آنها اســتفاده نكنيم ـ 
اســتفاده كنيم كه از نظر من لازم است در چنين جاهايي 
اســتفاده شوند تا بار تجربه و آن بار كند كردن نقش برخي 
از گرايشات سياسي و لابي گري ها را بتوانيم با كار پژوهشي 
ان شــاءا... به دوش بكشــيم و يك مقدار ضعفمان را از اين 

حيث جبران كنيم.
 ويژگــي دومي كه ما در حقوقمان و در ســازماندهي 
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تقنيني داريم نبود نهاد هاي مشورتي است كه نقش مشورتي 
آنها داراي يك خصلت حقوقي و قضايي اســت. برخي الگو 
گرفتن هــاي ما از خارجي ها ـ با يك مقــدار مزاح مي گويم 
كه ـ  شــبيه ماكاروني است. ما ماكاروني را از جاهاي ديگر 
گرفتيم، آنها آن را در آب جوش مي اندازند و همين كه شل 
شد با يك ذره گوشت يا كره مي خورند، اما ما دَم مي گذاريم. 
برخي از الگوهايي كه ما از جاهاي ديگر گرفته ايم نظير مدل 
ماكاروني اســت. اگر به تاريخچه شوراي اقتصاد توجه كنيد، 
مخصوصاً نقشــي كه بعد از جنگ جهاني دوم در اروپا پيدا 
كرده يك نهاد مشــورتي اســت كه يك نقش حقوقي قائل 
شــدند، خصوصاً در قانونگذاري هــاي اقتصادي يعني در هر 
پروژه قانونگذاري به معني لايحه تقنيني كه دولت ابتكارش 
را دارد حتما نظر شــوراي اقتصاد اخذ مي شود. حالا شوراي 
اقتصاد به مرور زمان مثل كشــور فرانســه و برخي كشور ها 
كــه مدل فرانســوي را الگو گرفتند به شــوراي اقتصادي و 
اجتماعي و در سال 2006 به شوراي اقتصادي و اجتماعي و 

زيست محيطي تبديل شد.
اين شورا متشكل از اشخاص با تجربه و نخبگان دولتي 
و افراد باسابقه و بخش خصوصي و اساتيد دانشگاه و اصناف 
و فعالان تجاري در خارج و داخل كشور است و اين شوراي 
اقتصاد مي تواند در مورد يك نظام منســجم تقنيني نظرات 
مؤثري دهد. ما اين شــوراي اقتصــاد را نداريم و آن چيزي 
كه داريم همان ماكاروني اســت. اين شــوراي اقتصادي كه 
ما داريم، آن چيزي نيســت كه بايد داشــته باشيم. همين 
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امر خيلي كمك مي كند براي اينكه يك انســجام تقنيني در 
قانونگذاري ها داشــته باشيم تا نوسانات غيرمنطقي كه هيچ 
ارتباط منطقي با هــم ندارند در طول دوره هاي قانونگذاري 

اتفاق نيفتد.
به نظر مي رســد پژوهشــگران ما در شــيوه پژوهش 
ناگزيرند بار نهاد هاي مشــورتي مثل شوراي اقتصاد را هم با 
اتصال به بدنه هايي كه مداخله آنها در امر تقنين لازم اســت 
به دوش كشند، بنابراين همه پژوهشگران خصوصاً همكاران 
عزيز و دوستان سابق من در مركز پژوهش ها به نظر مي رسد 

كه اين وظيفه را هم بر وظايفشان بايد افزود.
 بــه عبارت ديگر آنچه كه در قوانين برنامه در خصوص 
ايجــاد ارتباط بين بخش خصوصــي و دولتي در زمينه اخذ 
تدابيــر اقتصادي داريم كه عملًا هم نمي دانم كه چقدر اجرا 
مي شــود و چه قدر مؤثر و كارآمد اســت، شما مجبوريد در 
امــر پژوهش و جمع آوري اطلاعات آن را با دقت بيشــتر با 
ايجاد پل هاي ارتباطي بين بخش خصوصي و فعالان فرهنگ 
و تجارت و اقتصاد برقرار كنيد تا حاصل اين كار پژوهشــي 
شما مؤثر باشد و شــما خلأ ديگري را پر كنيد. اين اهميت 
ويژه اي دارد مخصوصاً در نظام تقنيني ما، اصل در صلاحيت 
قانونگذاري مجلس شوراي اسلامي است و مداخله نهاد هاي 
ديگر استثناست، در صورتي كه در برخي قانون هاي اساسي 
كشــور هاي پيشــرفته صلاحيت هاي تقنيني مجالس احصا 
شــده اســت، يعني همان اختياراتي كه بيان شــده قاعده 

نيست، اما قانون اساسي ما خلاف اين را مقرر كرده است.
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 بخش دوم عرايضم در مــورد چگونگي كارآمد كردن 
پژوهش در فرايند تقنين است: 

ابتدا تأكيد و تأييد بر ويژگي هاي يك كار علمي بي طرفانه 
مبتني بر مطالعات واقعي غيرسياسي با انگيزه ملي قوي. كار 
پژوهشــي مقداري مانند داوري و قضاوت اســت و يك كار 
سفارشــي به معناي داخل گيومه بودن نيست. كار پژوهشي 
يك كار بي طرفانه اســت. پژوهشــگر و نهاد پژوهشگر امين 
عده اي اســت كه بايد اطلاعات واقعي در اختيار آنها بگذارد. 
نقش ساختار خيلي مهم است. در مطالب همايش هاي قبلي 
مركز پژوهش ها به ساختار توجه شده است. آيا مدل كنگره 
را انتخاب كنيم، نهاد پژوهشــي برود زيــر نظر كتابخانه يا 
مدلي را كه ما اكنون انتخاب كرده ايم. ساختار ها خيلي مهم  

هستند. در همه جا اين نكته را مي بينيد.
 در قوه قضائيه هم ما وقتي بر استقلال و بيطرفي قاضي 
تأكيد مي كنيم يك قســمت ســاختار ها تضمين كننده اين 
استقلال است. مثلًا در قانون اساسي آمده كه سلسله مراتب 
اداري به معناي خاص در مورد قضات وجود ندارد و نمي شود 

جاي آنها را بدون رضايتشان تغيير داد. 
ســاختار ها يك حداقل هايي را تأميــن مي كنند ولي 
دوســتان، فرهنگ استقلال و بيطرفي فقط مبتني بر ساختار 
نيست بلكه بر انسان و ويژگي هاي انساني بيشتر تأكيد دارد. 
يعني ممكن اســت ساختار شــما خيلي بيطرفي را تضمين 
نكند، شــما در سلســله مراتب اداري، از مسئولان آن مركز 
تحقيقاتي حالا مجلس شــوراي اسلامي و شوراي نگهبان و 
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دولت يا هر جاي ديگر باشــيد اما اگر بر ويژگي هاي انساني 
آنها تأكيد كنيم شايد مؤثر تر از ساختار عمل كنند. 

بنابراين ما بايد سراغ انسان هاي حر و آزاد كه در اعلام 
نظر پژوهشي و علمي شــان يك رسالت ملي احساس كنند 
برويم. بله قربان گويي در امر پژوهش و در كار علمي ضررش 
از همه جا بيشتر است. در نتيجه به نظر فرهنگ بي طرفي و 
استقلال در نظر علمي و كار پژوهشي اثرش فعلًا در سيستم 
ما بيشتر از ساختارهاســت. ما خيلي ساختار  مي آوريم ولي 
بااين حال در كشور ما جواب نمي دهد. روي آدم ها بايد توجه 
ويژه اي كنيم ولي ايــن توجه ويژه را بايد آن بزرگواراني كه 
مديريت مراكز پژوهشي را دارند، داشته باشند. توقعي كه ما 
از اين مجموعه ها داريم اين اســت كه بايد جوري ساختارها 
تنظيم شــوند كه انسان هاي حر و توانا و قابل بتوانند به اين 
مراكز رفــت و آمد و در اين محيط هــا كار كنند والا باعث 
مي شــويم كه آن آدم هاي كاردان و توانا گوشه گير شوند. اما 
اگر آنها را در صحنه اول و صفحه اول بياوريم، به نظر توفيق 

ما بيشتر خواهد بود. 
مســئله بعدي اين اســت كه آيا ما مي توانيم ساختار 
حقوقي تضمين كننده پژوهش را در امر تقنين داشته باشيم؟ 
من براي اينكه اين ســؤالم را روشن كنم نتايج يك مطالعه 
كوچك را سريعاً گزارش مي دهم. از سال 1981 ميلادي در 
آمريكا قوه مجريه در امر قانونگــذاري نوعي مطالعه را باب 
كرد كه البته در گزارش هاي مركز پژوهش هاي ما آن زماني 
كه من با دوســتان همكاري مي كردم هم ســعي شده بود 
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كه آن گونه مطالعه پيگيري شــود بدين ترتيب كه هر ابتكار 
تقنيني بايد مســتند به يك سند پشتيبان تحقيقي باشد و 
اين سند پشــتيبان فقط يك هزينه فايده ساده نيست بلكه 
تمام آثــار آن ابتكار تقنيني را در قــوه مجريه و در تمامي 
آيين نامه هــا و مصوبه ها در عرصه هــاي متفاوت اقتصادي و 
اجتماعي و فرهنگي و زيست محيطي به صورت دقيق بررسي 

مي كند منتها ما اين كار را در عمل مي كنيم. 
ظاهراً در گزارش هــاي ما هم اين اصول راهنما رعايت 
مي شوند كه ضمانت اجراي حقوقي هم دارد كه اگر طرحي 
يا لايحه اي سند پشتيبان  تحقيقي و پژوهشي نداشته باشد 
ما بتوانيم با يك آيين نامه جلو گردش و ورود آن را به مراحل 
بعــدي بگيريم. ايــن را داريم يا نه؟ اروپائيــان از اين مدل 
1981 فرانسوي ها بعد از ســال 2000 استفاده كردند و در 
برخي كشــور ها مثل فرانسه با اصلاح قانون اساسي در سال 
2008 گفتند كه در اصل )39( قانون اساسي پاراگراف سوم 
ارائه لوايح قانوني به مجلس ملي يا ســنا بايد واجد شــرايط 
مقرر در قانون ارگانيك باشد. يعني يك قانون ديگري )قانون 
ارگانيك( كه ما معادلــش را نداريم يك نورمي )مرحله اي( 
اســت بين قانون اساسي و قانون عادي كه شرايط تهيه يك 

لايحه را تعريف و تعيين كند. 
اگر اين مرحله مثل توصيه هاي ما باشد كه يك مقدمه 
توجيهي داشته باشــيم اين مقدمات توجيهي خيلي وقت ها 
به كليات ابوالبقا مي پردازد و متضمن اطلاعات علمي دقيق 
و آماري نيست. ما براي اينكه براي جوانان شغل ايجاد كنيم 
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به بازنشســته ها مي گوييم سركار نروند. كدام بررسي آماري 
دقيق نشــان مي دهد كه با اين كار چند شــغل ايجاد شده 
اســت؟ اثرش بر زندگي بازنشسته هايي كه مي گوييد سركار 
نروند، چيســت؟ اثر اجتماعي و روحي و رواني اش چيست؟ 
استفاده از تجربه چه مي شود؟ آيا اينها را به صورت اطلاعات 
كميت پذيــر و گزارش هاي محكم در آورده ايــم يا نه؟ و بر 
فرض اين گزارش تنظيم شــده باشــد جايي است كه آن را 
كنترل كند؟ اگر آن گزارش كيفيت و شرايط لازم را نداشت 
بايد بتواند اساساً از ثبت لايحه يا پيشنهاد تقنيني در دستور 
كار مجلس خودداري كند. فرانســه در ســال 2008 قانون 
ارگانيك را مطرح و در سال 2009 تصويب كرد، در آن آمده 
است لايحه بايد همراه سندي باشد كه در آن اهداف لايحه  
و راه هاي ديگر علاج مســئله غيــراز مداخله مقنن در قالب 
وضع قانون جديد يا انگيزه هاي توســل به قانونگذاري جديد 
تشريح شــود. عملًا اينها شروع كردند براي بررسي لوايح به 
تنظيــم اين مطالعات، به نام »اتود امپكت« مطالعات مربوط 
به تأثير قانونگذاري جديد. اســناد مفصل اينكه چه كساني 
طرف مشــورت قرار مي گيرند؟ و اين مطالعه چه فرايندي را 
طي مي كند؟ همه در دستورالعمل ها و بخش نامه ها تعريف 
و تعيين مي شــوند و اين يك چيزي غيــراز حكم مقرر در 
ماده )131( آيين نامه ماست كه طرح ها بايد اسباب توجيهي 
داشــته باشند آن اسباب توجيهي زحمتش نوشتن سه خط 
مطلب اســت اما نبايد يك گزارش مستقل و مستند داشته 

باشد. اگر اين گزارش نباشد چه مي شود؟
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اصــل )39( قانون اساســي مقرر كرده اســت كه اگر 
لايحه اي فاقد شــرايط مقرر در قانون ارگانيك باشد و براي 
مثال همين سند پشتيبان پژوهشي را نداشته باشد در دستور 
كار ثبت نمي شود. اگر در مورد آن اختلاف پيش آمد به اين 
صورت كه دولت گفت مطالعه من كافي است و مجلس گفت 
ناكافي اســت، يكي از دو مجلس ســنا يا مجلس ملي آن را 
گفت، ناكافي است چه مي شود؟ اينجا دوستان، مسئله وجود 
يك پژوهش مؤثر و كار آمد خيلي مهم اســت چراكه تبديل 
به يك دعواي حقوق اساســي مي شود و در شوراي اساسي 
فرانسه مطرح شــده و در شوراي قانون اساسي در مورد آن 
داوري مي كنند كه آيا نظــر مجلس و اختلافي كه با دولت 
داشــته در مورد اين پژوهش اساســاً بررسي كافي و مطابق 
واقع بوده است يا خير و اگر آنها رأي بدهند كه اين پژوهش 
كافي نيســت، اين سند توجيهي و پشتيبان نيست اساساً از 
دســتور كار خارج مي شود و به عبارتي ديگر مسئله پژوهش 
يك ضمانت اجراي حقوقي پيدا مي كند كه ما مي توانيم آن 
را كنتــرل كنيم. حال اگر پژوهش و ســند توجيهي وجود 
نداشته باشــد عملًا با اين ضمانت اجراي حقوقي در دستور 
كار قرار نمي گيرد. آيا اين ضمانت اجرايي پژوهشي در حقوق 
ايران قابل تصور اســت؟ آيا ما مي توانيم يك ضمانت اجرايي 
پژوهشــي داشته باشيم؟ به نظر مي رسد اگر اشتباه نكنم در 
اصلاحات آيين نامه داخلي كه اكنون بين مجلس و شــوراي 
نگهبان است خوشبختانه غيراز سند مؤسس مركز پژوهش ها 
شما آنجا در فرايند تقنيني توجه ويژه اي به مركز پژوهش ها 
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و گزارش هاي تهيه شده توسط آن كرده ايد اما سؤال مطرح 
اين است كه آيا اين مورد ضمانت اجراي حقوقي هم دارد يا 
نه؟ كما اينكه شما در آيين نامه داخليتان، آيين ويژه اي براي 
بررسي طرح ها و لوايح پيش بيني كرده ايد اما سؤال اين است 
اگر اين آيين نامه ها رعايت نشوند چه ضمانت اجرايي حقوقي 
بــراي اجراي آنها وجود دارد؟ آيا يك مرجع قضاوت بالاتري 

روند رعايت آيين نامه را كنترل مي كند يا خير؟
حالا فرض كنيد در قانون اساســي شما به نحو مؤثري 
براي ســند پشتيبان پژوهشي نقشــي در فرايند تقنيني در 
آيين نامــه داخلي قائل شــديد، اگر تخلف شــد چه اتفاقي 
مي افتد؟ اصل )65( قانون اساســي مقــرر كرده كه پس از 
برگزاري انتخابات، جلسات مجلس شوراي اسلامي با حضور 
دو ســوم مجموع نمايندگان رســميت مي يابــد و تصويب 
طرح ها و لوايح طبق آيين نامه مصوب داخلي انجام مي گيرد 
مگر در مواردي كه در قانون اساســي نصاب خاصي براي آن 
تعيين شده باشد. يعني لزوم رعايت آيين نامه داخلي تبديل 
به يك نرم )روند( حقوق اساســي شده منتها همكاران من 
در شــوراي نگهبان در چارچوب رويه هاي قبليشان كه هنوز 
هم بر آن رويه هســتند و اصرار دارنــد ـ كه البته من با آن 
موافق نيستم ـ تفسيري عملًا از اصل )65( داده اند كه از آن 
استفاده مي شود صرفاً آنچه كه مربوط به نصاب راي گيري در 
آيين نامه داخلي است كه قابل كنترل توسط شوراي نگهبان 
است. چرا؟ در اينجا مقرر شده تصويب طرح ها و لوايح طبق 
آيين نامه مصــوب داخلي انجام مي گيرد مگر در مواردي كه 
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در قانون اساســي نصاب خاصي مقرر شــده باشــد كه اين 
استثناست. گفتند بايد مباني استدلالش اين باشد كه استثنا 
متصل باشد چون اســتثنا مربوط به رعايت نصاب است در 
نتيجه حكم قبلي مستثنا كه بر لزوم رعايت آيين نامه داخلي 
تأكيــد مي كند آن هم راجع به نصاب هاي مقرر در آيين نامه 
داخلي اســت كه به نظر من اين تفسير يك تفسير مضيقي 
اســت كه باعث مي شــود ما ضمانت اجراي حقوقي لازم را 
در آن قضاوت دســتوري خودمان در شوراي نگهبان نسبت 
به آيين نامه نداشــته باشيم. به نظر مي رسد آيين تقنين كه 
مي تواند مشتمل بر يك مرحله پژوهش مؤثر و كارآمد باشد 
پس از قانونگذاري در شوراي نگهبان كنترل شود. به عبارتي 
در شــوراي نگهبان ما نبايد يك مصوبه را داشته باشيم فكر 
مي كنم ما بايد پرونده تقنيني را به شــوراي نگهبان منتقل 
كنيم تا تمام فرايند مربوط به آيين تقنين بررســي شود از 
جمله اگر مقرر كرديد كه پژوهش مقدمه ضروري يك ابتكار 
تقنيني اســت آن هم بايد تحت كنترل قرار گيرد و اگر اين 
مراحل طي نشــده بود، اين مصوبه بتواند در شوراي نگهبان 
و آن مرجع داوري اساســي سانســور و كنترل شود. به نظر 
مي رسد همين قدمي كه عزيزان برداشتند يعني پيش بيني 
جايگاه پژوهش در مركز پژوهش ها در امر تقنين قدم مؤثري 
باشــد اما گام هاي زيادي هنوز بايــد برداريم تا  بتوانيم يك 
ضمانــت اجراي مؤثر براي كار علمي و پژوهشــي در فرايند 

تقنين داشته باشيم.



سخنراني دكتر علي لاريجاني 
رئيس مجلس شوراي اسلامي





بِسمِ الِله الرَّحمنِ الرَّحيمْ
من متأســفم از اينكه به دليل جلســه علني مجلس توفيق 
نداشتم از ابتداي جلســه در محضرتان باشم. هر سال براي 
مــن حضور در اين جلســه كه مركــز پژوهش هاي مجلس 
تشــكيل مي دهد، نعمتي بود. لذا در انتهاي اين جلسه لازم 
مي دانم از تمامي ســعي و تلاش شما در طول سال گذشته 
تشكر كنم. همت كرديد شرايط كشور هم اقتضا مي كند كه 
ما در زمينه موضوعات مختلف همان طور كه اســتاد محقق 
هــم فرمودند يك نگاه علمي به موضوعات داشــته باشــيم 

چراكه شما پشتوانه كار علمي مجلس هستيد. 
از اين جهت در لابه لاي حجــم زيادي از كارهايي كه 
براي ما مي فرستند برخي كار ها از غناي خيلي خوب علمي 
برخوردارند و نمونه اش هم همين كاري بود، كه تحت عنوان 
كتاب اقتصاد ايران در ســال 1394 امروز ارائه شد. يك كار 
ابتدايي است براي اينكه همه در تصميم گيري ها بدانند كه از 
نظر اقتصادي در چه موقعيتي قرار دارند و مشابه اين كار در 
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بعد اجتماعي و سياسي و امنيتي هم بايد تدوين شود تا يك 
همگرايي در تصوير ســازي در كشور به وجود آيد و اميدوارم 

ان شاءا... اين حركت مباركي باشد براي مركز پژوهش ها.
همچنين از اين فرصت كوتاه اســتفاده مي كنم درباره 
اين مطلب كه در لســان رسانه اي كشور ما تنگناهاي قانوني 
در كشــور مطرح است كه در مورد بعضي از امور هم درست 
اســت منتها ما با يك پديده اي در جهت مخالف نيز مواجه 
هســتيم و آن انبوه )تراكم( قانون در كشور است. يعني در 
اين صد سال گذشته آن قدر قانون در كشور ما تصويب شده 
است كه مشكل لغزندگي در تصميم گيري را به وجود آورده 
است. يعني منهاي بحث مقررات زيادي قانون، بخشنامه هاي 
مختلف و دستورالعمل هاي گوناگون نيز ارائه مي شوند و در 
نتيجه افرادي كه مي خواهند در كشــور سرمايه گذاري كنند 
در اين حجم از قوانين و مقررات و دستورالعمل ها سرگردان 
مي شــوند. به همين دليل يك كاري كه در مجلس شــروع 
شــده تنقيح قوانين است كه ما در بخشــي از زمينه ها كار 
كرده و نتايجي به دســت آورده ايم كه در قالب يك راهكار 
براي تصويبش در مجلس ســاماندهي مي كنيم. شايد حدود 
هشــت عنوان تنقيح صورت گرفته اســت تا به طور ســريع 
معلوم شود كه چه چيز هايي نسخ شده و چه چيزهايي نسخ 
نشــده و كجاها خلأ وجود دارد. در اين بخش به نظر مركز 
پژوهش ها مي تواند كمك معاونت قوانين باشد تا با همكاري 
هم اين پروژه در پنجاه و خرده اي عنوان كه تدوين شــده، 
سامان پيدا كند. در نتيجه ما تصوير روشن تري پيدا مي كنيم 
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از خلأهاي قانوني و يا قوانيني كه نســخ شــده اند و گاهي 
دســت اندركاران متوجه آن نيستند. اميدوارم در اين بخش 
هم ان شــاءا... كمك شــما بتواند يك حركت جديدي را در 

كشور سامان دهد. 
در پايــان آرزوي توفيــق مي كنم براي همه شــما 

سروران عزيز.





رونمايي دكترعلي  لاريجاني از 
كتاب اقتصاد ايران در سال 1394





رونمايي از كتاب اقتصاد ايران در سال 1394 با حضور رئيس 
مجلس شوراي اسلامي

به گزارش روابط عمومي مركز پژوهش هاي مجلس شــوراي 
اسلامي، دكترعلي لاريجاني با حضور در چهارمين »همايش 
نقش پژوهش در فرايند قانونگذاري«، از كتاب اقتصاد ايران 

در سال 1394 رونمايي كرد.
دكتر علي اكبر صالحي معــاون رئيس جمهور و رئيس 
سازمان انرژي اتمي، دكتر مصطفي محقق داماد استاد حوزه 
و دانشگاه و دكتركاظم جلالي رئيس مركز پژوهش ها نيز در 

مراسم رونمايي از كتاب مذكور حضور داشتند.
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